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Kap. 1  Innledning 

1.1 Stedsutvikling/områdeutvikling 

Asker kommune er en av landets største kommuner med sine 95.000 innbyggere. Asker 
kommune er imidlertid ingen by. Kommunen består av en rekke større og mindre tettsteder, 
næringsklynger og urbane boligområder. En målrettet og robust utvikling av alle de ulike 
stedene og områdene krever en helhetlig strategi for det enkelte sted, det enkelte område. 
Derfor heter det også i kommuneplanen at «Asker kommune skal ta en ledende rolle i 
arbeidet med å utvikle de urbane tettstedene, med vekt på å inngå langsiktige og forpliktene 
samarbeid med private og ideelle aktører.» 

Foreliggende notat begrenses til de ti største tettstedene i kommunen, Asker sentrum og 
lokalsentrene, samt enkelte nærsentre og større utviklingsområder, både boligområder og 
næringsområder. Dette er sentre og områder der det foreligger private eller kommunale 
initiativ for videre utvikling. 

En videre gjennomgang av kommunens ulike nærsentre, nærings og boligområder vil bli 
vurdert fortløpende der det er aktivitet. 
 

1.2 Kommuneplanens samfunnsdel 

1.2.1 Senterstruktur og prioriterte vekstområder 

Kommuneplanen definerer senterstrukturen i Asker, med Asker sentrum som 
kommunesenter og ni lokalsentre. Kommuneplanen fastsetter også de prioriterte 
vekstområder som i all hovedsak er direkte knyttet til de ti viktigste tettstedene.     

      



1.2.2  Næringsstruktur og transportstruktur 

Kommuneplanen fastsetter også næringsstrukturen, basert på prinsippet om rett virksomhet 

på rett sted. Næringsstrukturen er tett knyttet til transportstrukturen. 

                       

 

1.2.3 Prioritert stedsutvikling 

Stedsutvikling er ressurs- og tidskrevende.  I all hovedsak skjer stedsutviklingen på 

markedets premisser, basert på markedsaktørenes beslutninger. Kommunen vil imidlertid, 

både gjennom planprosesser og økonomiske prioriteringer, kunne påvirke og styre 

utviklingen. I kommuneplanen er definert en geografisk prioritering av stedsutviklingen, 

basert på en stabil befolknings- og boligvekst, og en fast økonomisk styring av kommunale 

investeringer til teknisk og sosial infrastruktur.    

 



1.3  Handlingsprogram 2021-2031  

Asker kommunes investeringsprogram for de kommende 10 år er vist i forslag til 

handlingsprogram (HP) 2021-2031. Programmet synliggjør en omfattende aktivitet i alle 

deler av kommunen. 

Tabellen viser prosjekter med en stipulert kostnad på over 50 mill.kr 

Tjenesteområde Tiltak Kostnad Ferdigstillelse (år) 

Medborgerskap Leikvoll C, idrettshall 
Ishall, Risenga 
Kulturskolen, låven 
Åstad gravlund 

161 mill.kr  
627 mill.kr 
101 mill.kr 
100 mill.kr 

2021 
2022 
2023 
2029 

Velferd Hurum Helsehus 
Varmestua 
S. Borgen Helsehus 
Nedre Sem, låven 
Sykehjem (generelt) 

600 mill.kr 
67 mill.kr 

225 mill.kr 
98 mill.kr 

890 mill.kr 

2021 
2022 
2023 
2024 
2029 

Oppvekst Risenga u.skole 
Torvbråten b.skole 
Føyka barnehage 
Hvalstad b.skole 
Røyken barnehage 
Borgen barnehage 
Sentrum barneskole 
Solvang u.skole 
Heggedal barnehage 
Spikkestad barnehage 

310 mill.kr 
313 mill.kr 
97 mill.kr 

274 mill.kr 
67 mill.kr 
95 mill.kr 

460 mill.kr 
100 mill.kr 
118 mill.kr 
93 mill.kr 

2020 
2021 
2022 
2024 
2025 
2026 
2028 
2028 
2028 
2028 

Samfunnstjenester Heggedal torg og park 
Spikkestad VVA 
Risenga mellomrom 
Hurum brannstasjon 
Kirkeveien Asker sentr. 
Slemmestad VVA 
Høn-Landås VVA 

41 mill.kr 
53 mill.kr 
40 mill.kr 
93 mill.kr 
86 mill.kr 

498 mill.kr 
105 mill.kr 

2022 
2022 
2022 
2022 
2023 
2024 
2024 

 

Det er avsatt 2 mill.kr årlig i utredningsmidler til stedsutvikling i perioden 2021-2030 

 

 

 

  



1.4 Asker kommunes planstrategi 2020-2024 

I Asker kommunes planstrategi 2020-2024, vedtatt 13.10.2020, hvilke temaplaner og større 
arealplaner som skal utarbeides i dagens kommunestyreperiode. Planstrategien baseres på 
kommuneplanens samfunnsdel, og de prioriteringer som her er fastsatt. 
 
1.4.1 Temaplaner 
Tre temaplaner er særlig viktige for stedsutviklingen, da det knyttes direkte rekkefølge-
bestemmelser til disse i fht stedsutviklingen:  
Temaplan  Hovedutvalg  Mandat vedtas  Vedtak  

Samferdsel og mobilitet  Formannskapet  4.kvartal 2020 4.kvartal 2021 

Skole- og 
barnehagekapasitet  

Oppvekst  12.02.2020  2.kvartal 2021 

Vann og vannmiljø  Samfunnstjenester  04.06.2020  4.kvartal 2021 

 
Temaplan Samferdsel og mobilitet er imidlertid, pga pandemien, utsatt med ett år. For tiden 
pågår arbeidet med temaplaner for skole- og barnehagekapasitet og temaplan for vann og 
vannmiljø: 

            

1.4.2 Store arealplaner 

  



1.5 Arealplanstatus 

Kommuneplanens arealdel for nye Asker er under utarbeidelse og forventes endelig vedtatt 
ultimo 2021. Inntil videre gjelder dagens tre arealdeler, hhv: 

• Kommuneplan for Hurum 2018-2030, arealdelen, vedtatt 04.09.2018  

• Kommuneplan for Røyken 2015-2027, arealdelen, vedtatt 01.10.2015 

• Kommuneplan for Asker 2018-2030, arealdelen, vedtatt 14.11.2017 

I tillegg er det vedtatt flere kommunedelplaner og områdereguleringsplaner som styrer 
utvikling i større delområder i kommunen. De fleste av disse er aktive planer som vil være 
relevante for arealutviklingen i mange år framover.  

I tillegg er det igangsatt enkelte større planoppgaver. 

Under vises en oversikt over gjeldende kommunedelplaner og områdeplaner, samt store 
arealplanoppgaver som pågår. 

      



Kap. 2  Status lokalsentre/lokalområder m.m. 

Under følger en oversikt over status i kommunens 10 lokalsentre, samt enkelte utvalgte nærsentre 

og næringsparker. 

2.1  Holmen lokalområde 

2.1.1  Slependen - Billingstad 

Historie 

Slependen, ”enden på slæbet”, var i eldre tid utskipningskai, og utgangspunkt for vinterveien til Oslo. 
1885   Drammensveien vesentlig oppgradert, følger «Kongeveien», Nesbruveien, over Nes 

bru, og opp til Ravnsborg.  
1881   Slæbende Travbane etablereres på Billingstadsletta. Ligger her til 1921. 
1921  Ny Drammensvei legges over Billingstadsletta.  
1950-åra Slependen/Billingstadsletta legges ut som industriområde.  
1960-åra Ulike virksomheter etableres langs riksveien.  
1967  Første industrireguleringen vedtas.  
1971  Elektrisk Byrås store anlegg ferdig, med 900 arbeidsplasser.  

Samtidig står motorveien ferdig. 
Utover i 70- og 80 åra dukket en rekke næringsbygg opp langs Fekjan/Billingstadsletta. Gradvis har 
næringsbebyggelsens innhold endret seg fra produksjon til lager/logistikk og videre til handel. F.eks 
er møbel- og bilforretninger sterkt synlige i området. Handelsetableringene har vært omdiskutert, 
bl.a da SmartClub etablerte seg. 
Slependen/Billingstadsletta står foran en ny stor transformasjonsbølge, idet området nå utvikles til et 
urbant bolig- og næringsområde. Utbyggingen av Vestre Billingstad pågår for fullt. Det antas at man 
på sikt kan ha over 2500 nye boliger på strekningen fra Slependen til Nesbru. 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 

Jfr. stedsanalysen for Holmen/Hvalstad. 
 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1967 Reguleringsplan for Billingstadsletta I (Berger-området) 

1979 Reguleringsplan for Billingstadsletta III (nordsiden av Billingstadsletta) 

1980 Reguleringsplan for Billingstadsletta II (sørsiden av Billingstadsletta) 

1994 Reguleringsplan for Slependkrysset med tilliggende næringsarealer 

2013 Kommunedelplan Holmen – Slependen, vedtatt 20.01.2013 
2016 Kommunedelplan for E18, vedtatt 08.11.2016 
2018 Områdeplan for Vestre Billingstad, 1640 boliger, nærsenter, mm., vedtatt 31.01.2018 
2020 To større reguleringsarbeider pågår; Olav Brunborgsvei og Billingstadsletta sør (Pals - 

Megaflis). Her tilrettelegges for både næring og boliger.  
Reguleringsarbeidet for ny E18 er igangsatt for strekningen Ramstadsletta – Nesbru, inkl. nytt 
Slependen-kryss og Billingstadsletta som trasé for buss og sykkel. 

Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
  Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Slependen - Billingstad 

• Forslag til detaljreguleringsplan ny E18 fremmes og ferdigbehandles 

• Mulighetsstudie («Masterplan») Billingstadsletta sør ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Billingstadsletta sør (flere planer) fremmes 

• Forslag til detaljreguleringsplan Olav Brunborgsvei med Berger nærsenter fremmes  

• Forslag til detaljreguleringsplan Billingstad stasjon og nærsenter fremmes  

 



2.1.2 Holmen - Hvalstad 

Historie 

Holmen har vært utskipingssted for råvarer fra gammelt av, salt, tømmer, kalk, is, sand, frukt og bær. 
Holmen var anløpsbrygge i dampskipenes rutenett i nesten 100 år. Sjøfolk og sommergjester slo seg 
ned i området. Holmen har vært et knutepunkt og samlingssted fra gammelt av, i perioder som både 
tingsted, gjestgiveri og handelssted.  
1867 Handelsstedet etableres som landhandleri av Ellef Eriksen Engelsrud. 
1967 Sønnesønnen, Nils Otto Holmen, etablerer Holmensenteret. 
1989 Kjøpesenteret utvides av ny eier, Steen og Strøm. I dag eies kjøpesenteret av Citycon.  
1898 Holmen gård overtas av familien Zogbaum som driver Holmen Slipp og småbåthavn. 
Vardenær gartneri drives fortsatt aktivt med produksjon og salg.  
Det Gule Huset etableres som kunstsenter i 1983. Huset er den tidligere Vogellund skole på Holmen, 
grunnlagt i 1848.  
Holmenskjæret er en attraktiv badestrand med mye besøk hele sommeren. Holmen svømmehall sto 
ferdig i 2017, og har forsterket Holmen som en viktig og attraktiv møteplass og rekreasjonsarena for 
den nordlige del av kommunen.  
Holmen idrettsanlegg er gradvis bygget ut fra 1950-årene og fram til i dag.  

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 

Holmen er lokalsenter for Holmen og Nesøya lokalområder med til sammen nærmere 17500 

innbyggere, fordelt på 4400 på Holmen/Nesbru/Mellom-Nes, 4300 på Hvalstad/Vakås, 3900 på 

Billingstad/Slependen og 4600 på Nesøya. Det er 8700 arbeidsplasser i området. 

Befolkningssammensetning: 

 
 

Boligsammensetning: 
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Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 
 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1980 Reguleringsplan for Holmen senter (gammel del) 

1988 Reguleringsplan for Holmen idrettsanlegg, Holmen senter og Holmenkrysset 

1996 Reguleringsplan for Holmen slipp 

2013 Kommunedelplan Holmen – Slependen 
2015 Reguleringsplan for Holmen svømmehall 
2016 Kommunedelplan for E18 
2020 Det pågår et reguleringsarbeid for boligbygging på Landøystranda 5. 

Den videre utvikling av Holmen sentrum er stilt i bero, i påvente av planprosessen rundt 
E18/Fekjan/Slemmestadveien. De foreliggende overordnede planer for ny E18, med 
Slemmestadveien i diagonal over Syverstad gård, medfører at trafikken gjennom Holmen sentrum 
kan reduseres fra ÅDT 20.000 kjøretøy til ÅDT 2000 kjøretøy. Dette muliggjør en fullstendig 
ombygging av veisystemene på Holmen, og frigivelse av store arealer til stedsutvikling. 
Detaljreguleringsarbeidet vil for ny E18 vil først komme i gang nærmere 2030. Det har ingen hensikt å 
igangsette arbeidet med videreutvikling av Holmen sentrum før man har klarhet i utformingen av 
veisystemet. Den videre planleggingen av Holmen lokalsenter er derfor forskjøvet til perioden etter 
2026-27. 

Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 

 

 

 

  

0
500

1000
1500
2000
2500
3000
3500
4000

A
rb

ei
d

sp
la

ss
er

2008 2018

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Holmen - Hvalstad 

• Forslag til detaljreguleringsplan Landøyveien 5 ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Hvalstad stasjon og nærsenter fremmes og 

ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Hvalstad skole fremmes og ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Solstadhøyden fremmes og ferdigbehandles 

 

 

 



2.2  Asker sentrum lokalområde 

2.2.1  Asker sentrum, Landås, Høn, Borgen 

Historie 

Områdene ved Asker kirke har vært samlingssted i Asker siden folkevandringstiden. Her lå det gamle 
gudehovet, her ligger fortsatt de store gravhaugene. Ved Askergårdene, i krysset mellom «Sølvveien» 
til Kongsberg og gårdsveien sørover mot Heggedal, etablertes bygdas første sentrum, med 
skysstasjon, skjenkestue, lensmann, dagligvarebutikk, og bygdas første formannskap. 
1881 Asker stasjon åpner, og gradvis utvikles et nytt sentrum med hvitmalte trehus med butikker. 
1904 Venskaben står ferdig med teatersal, og huser i tillegg Asker formannskap. 
1917 Jernbanen blir bredsporet.  
1922 Jernbanen elektrifiseres. Trafoen i Asker bygges for å forsyne Vestfoldbanen. 
1923 Første reguleringsplan for Asker sentrum tilrettelegger for villabebyggelse. 
1930 Meierigården, Sparebankgården og Berggården bygges i tegl, av brannhensyn. 
1957 Dobbeltsporet bygges fra Oslo til Asker, og ny Asker stasjon står ferdig. 
1963 Rådhuset åpnes etter en forutgående arkitektkonkurranse. 
1964 Motorveibrua åpner. Gjennomfartstrafikken gjennom sentrum reduseres vesentlig.          

Store boligfelt legges ut rundt sentrum, bl.a. på Bleiker. På Risenga-området settes av tomter 
til barneskole, ungdomsskole og idrettsanlegg, bl.a. Askerhallen og Bondihallen svømmehall. 
Anleggene ferdigstilles i 1968-69. 

1966 Ny reguleringsplan for Asker sentrum tilrettelegger for et moderne sentrum, eldre 
trebebyggelse forutsettes revet til fordel for ny modernistisk bebyggelse. 

1969 Sentrumsgården står ferdig i 8 etasjer. På Borgen ferdigstilles etter hvert Hagaløkk-blokkene 
og Askerlia (Selvaags store boligprosjekt) med over 1000 boliger. 

1975 Arkitektkonkurranse med påfølgende regulering og utbygging av Bleikeråsen rekkehusfelt. 
1977 «Lenken» står ferdig, og trafikken gjennom sentrum reduseres ytterligere. 
1979 Ny reguleringsplan for sentrum, med en ringvei rundt sentrum, Trekanten senter legges inn 

og enkelte av de gamle trehusene forutsettes bevart. 
1982 Trekanten senter, et KS, står ferdig med 25 butikker. Samfunnshuset åpnes samtidig. Scandic 

hotell, Berggården, Vektergården og Grindegården ferdigstilles.  
1989 Regulering av Risenga-området tilrettelegger for tennisanlegg, fotballbaner og skøytebane. 
1990 Helhetsstrategi for sentrum vedtas av kommunestyret. I tur og orden reguleres og bygges 

Thongården, Vinkelgården, Stasjonskvartalene og Erteløkka. Strøket og Torget, og ny 
jernbanestasjon med bussterminal, ferdigstilles.  

1994 Møller Eiendom overtar Trekanten som bygges om til et tradisjonelt kjøpesenter med 55 
butikker. Sektor Eiendom overtar Trekanten i 1998 og utvider til 80 butikker. 

2000 Sentrum gjennomgår store endringer; nytt dobbeltspor og flere plattformer på stasjonen, 
Samfunnshuset bygges om til Kulturhuset, Bakerløkka og Bankveien ferdigstilles. Tandberg 
Eiendom kjøper seg inn i sentrum og bygger Agrogårdene, Torvgården og Trafo kunstgalleri.  
Erteløkka og Alfheim utvikles som nye bydeler. 

2003 Ny reguleringsplan for Risenga-området tilrettelegger for ny svømmehall, idrettshaller, nye 
skoleanlegg for både Bondi barneskole, Risenga ungdomsskole og Bleiker vgs. Disse idretts- 
og skoleanleggene ferdigstilles i tur og orden.  

2010 Store næringsbygg dukker opp i Hagaløkkveien, Lensmannslia og på Drengsrud.  
2016 I sentrum bygges Wesselgården og Sentrumsgården. Planene for Føyka-Elvely, Høn-Landås og 

ny E18, vedtas.  
2020  Citycon har kjøpt opp Sektor, og igangsetter planer for videreutvikling av Trekanten senter, i 

kombinasjon med hotell og kontorer. Utbyggingen av Risenga skole- og idrettspark, samt 
velodrom pågår. Selvaag er i full gang med utbygging av Landås. Asker Skiklubb vedtar å forbli 
på Føyka med sine idrettsanlegg.  



Asker sentrum er i dag et levende bysentrum og knutepunkt for en befolkning på nærmere 30.000 

innbyggere innen 2 km radius. Asker stasjon er landets 5. mest trafikkerte jernbanestasjon. Risenga-

området utvikles til en betydelig regional skole- og idrettspark.  

 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 

Asker er kommunesenter og lokalsenter. Lokalområdets 30.000 innbyggere fordeler seg med rundt 

5000 i de sentrale områdene, 5500 på Borgen, 3200 vestover langs Gamle Drammensvei, 2600 på 

Høn, 2800 på Undelstad/Båstad, 4100 på Bondi/Bleiker, 4100 på Vettre/Blakstad og 2000 på 

Gulhella. Det er 15000 arbeidsplasser i området, i all hovedsak i og rundt sentrum. 

Befolkningssammensetning: 

Boligsammensetning:   

  

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 
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Sentrale planhistoriske milepæler 

1979 Reguleringsplan for Asker sentrum 
1987 Reguleringsplan for Risenga-området 
1993 Reguleringsplan for Stasjonskvartalene 
1995 Reguleringsplan for Trekanten 
1998 Reguleringsplan for Erteløkka 
2002 Reguleringsplan for nytt dobbeltspor 
2003 Reguleringsplan for Risenga-området 
2004 Reguleringsplan for Alfheim 
2016 Kommunedelplan for E18 
2017 Reguleringsplan for Føyka-Elvely 
2018 Reguleringsplan for Høn-Landås 

Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Asker sentrum lokalområde 

• Forslag til kommunedelplan for sentrale Asker fremmes og ferdigbehandles 

o Bylogistikk, utredning. Budsjettramme 500.000 kr  

o Stedsutvikling og mobilitet, utredning. Budsjettramme 1500.000 kr  

o Mulighetsstudie Borgen (Bondibroen-Rønningen). Budsjettramme 800.000 kr 

o Planprogram for kommunedelplan for sentrale Asker 

o Forslag til kommunedelplan for sentrale Asker fremmes  

• Forslag til detaljreguleringsplan Trekanten fremmes og ferdigbehandles 

o Koordinering med Kulturhuset, utredning. Budsjettramme …. 

o Event. «kommunegård», utredning. Budsjettramme ….. 

• Event. forslag til detaljreguleringsplan Vestre Føyka 

o Mulighetsstudie Drengsrud idrettspark. Budsjettramme 500.000 kr 

o Mulighetsstudie Vestre Føyka. Budsjettramme 300.000 kr 

o Event. arkitektkonkurranse Vestre Føyka. Budsjettramme 1500.000 kr 

o Event. detaljregulering Vestre Føyka. Budsjettramme 300.000 kr 

• Forslag til detaljreguleringsplan Elvely fremmes og ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Landås L3-L6 fremmes og ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Perleporten-Fusdalskogen fremmes og ferdigbehandles  

• Forslag til detaljreguleringsplan Fusdalskogen F2 fremmes og ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Høn nærsenter 

o Konseptstudie Høn nærsenter. Budsjettramme 500.000 kr 

o Arkitektkonkurranse Høn nærsenter. Budsjettramme 2000.000 kr 

o Planprogram forslag til detaljreguleringsplan Høn nærsenter 

o Forslag til detaljreguleringsplan Høn nærsenter fremmes og ferdigbehandles. 

Budsjettramme 500.000 kr 

• Forslag til detaljreguleringsplan for Bondilia fremmes og ferdigbehandles 

 



2.2.2   Vettre - Blakstad 

Historie 

Vettre- og Blakstadgårdene hører til de eldste gårdene som ble ryddet i Asker. Baglerhøvdingen 
Gudolf av Blakstad hadde sete på Blakstad gård. Han var sentral i motstanden mot birkebeinerne, og 
leder for ribbungopprøret. Han ble drept i gårdskapellet sommeren 1226. 

1850 Vettre brygge var anløpssted for rutebåt fram til 1952. 
1904 «Akershus Amts sinnssykeasyl» åpner som det første amts-asylet i Norge.  

I dag er Blakstad psykiatriske sykehus innlemmet i Vestre Viken helseforetak. Sykehuset vil i 
2024-2025 bli overflyttet til Vestre Vikens nye sykehus på Brakerøya, og anlegget på Blakstad 
frigjøres til ny bruk. 

1979 Sykepleierskole etableres på Vettre, på tomt donert til Sykepleierforbundet.  
1982 Sykepleierskolen omgjøres til kurs- og konferansehotell. 
2000 Olav Thon Eiendom overtar Vettre Hotell.  
2018 Vettre nærsenter (Vettre torg) åpner med dagligvarebutikk, kafé og flere 

servicevirksomheter, i regi av Moen Eiendom. 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Asker sentrum, Landås, Høn, Borgen. 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1977 Reguleringsplan for Vettre sykepleierskole og boliger 
1994 Reguleringsplan for Blakstad bussterminal 
2002  Reguleringsplan for Blakstad sykehus 
2013 Reguleringsplan for Vettre nærsenter 
2019 Reguleringsplan for Frisk arena, fotballbane 
  
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 
 
 

             
        Blakstad sykehus  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Vettre - Blakstad 

• Forslag til detaljreguleringsplan Vettre hotell fremmes og ferdigbehandles 

• Forslag til områdereguleringsplan Blakstad sykehusområde fremmes og 

ferdigbehandles 

 

 

 

https://no.wikipedia.org/wiki/Asker
https://no.wikipedia.org/wiki/Blakstad_g%C3%A5rd_(Asker)
https://no.wikipedia.org/wiki/Birkebeinerne
https://no.wikipedia.org/wiki/Birkebeinerne
https://no.wikipedia.org/wiki/Ribbungene
https://no.wikipedia.org/wiki/1226
https://no.wikipedia.org/wiki/Sinnssykeasyl
https://no.wikipedia.org/wiki/Amt


2.3  Dikemark lokalområde 

Historie 

På 1600-tallet ble det funnet jernmalm bl.a. i Vardåsenmarka. Tyske interessenter sikret seg 
rettighetene og i 1698 ble jernverket etablert med den 13 meter høye masovnen nedenfor fossen på 
Dikemark. Et industrisamfunn med rundt 40 arbeiderfamilier etablerte seg her. Malmforekomstene 
gikk snart tomme, og man startet importert av malm fra Sørlandet. Lektere kom inn fjorden, ble 
losset på Holmen, i Leangbukta og i Vollen, og malmen ble trukket på slede opp til Dikemark 
vinterstid. I en periode sto Dikemark for 6 % av landets jernproduksjon. 
Jernverket brant i 1804, og deretter nedlagt. Jernverket er i dag kun synlig gjennom lokale stedsnavn: 
Dyring, Helsing og Lomann var svenske jernverksarbeidere. Verkensvannet, Verkenselva og 
Verkensmåsan henviser til jernverket. Fortsatt ligger det slaggrester i området. 
 
I andre halvdel av 1800-tallet vokste Christiania kraftig, med økt sykehusbehov for sinnslidende. Man 
ønsket å lokalisere nytt sykehuset i vakre og helsefremmende omgivelser, utenfor byen. I 1898 
kjøpte Christiania kommune Dikemark gård samt nærliggende småbruk. Her fant man en landlig 
eiendom i et vakkert landskap, fred og ro. Eiendommen bestod av 3000 mål god skog, og muliggjorde 
selvforsyning av det meste, vann og vannkraft, landbruk og skog. Det var god kommunikasjon fra 
byen, tog til Asker og ny Drammensvei videre vestover. Askers første bussrute betjente Dikemark. 
Dikemark ble bygget som et pavilliong-sykehus, med frittstående (pandemivennlige) mindre bygg i et 
parklandskap. Sykehuset ble planlagt med tvillingbygg, et for mannsavdelingen og et for kvinne-
avdelingen, et for de med mildere lidelser og et for de med sterke lidelser. Sykehuset ble bygget i 
perioden 1904 til 1923, og arkitekt Victor Nordan la vekt på tidens ny-klassisistiske arkitekturstiler. 
Granittblokkene ble tatt ut i skråningen opp mot Slottsberget. Teglen kom fra Spikkestad teglverk. 
Dikemark sykehus har vært en viktig arbeidsplass i Asker gjennom 100 år, i mange år Askers største 
arbeidsplass. I sykehusets storhetstid, 1970-åra, var her 800 pasienter og 1200 ansatte, spesialskole i 
psykiatri for sykepleiere, hjelpepleierskole og egen pasientskole.  
Tidlig bygget man fornemme boliger til direktør, sykehusprest, leger, oversykepleiere og driftsledere. 
Personalboliger fikk man først utover i 1950-60 åra, rekkehus og blokker. Askers første blokker er de 
4 blokkene i Villaveien.  
Oslo kommune bygget i 1920-åra også et eget tuberkulosesykehus i området, Vardåsen. Nedre Åsen, 
for voksne pasienter, stod ferdig i 1923. Øvre Åsen, for barn, stod ferdig i 1928. Vardåsen ble lagt inn 
under Dikemark sykehus i 1971 som alderspsykiatrisk avdeling. Øvre Åsen ble revet på 2000-tallet.  
I 2004 overtok staten v/Oslo Universitets sykehus, ansvaret for Dikemark sykehus. OUS arbeider med 
å legge ned sykehuset. De ledige lokalene leies ut, og nå er det bl.a. 60-70 kunstnere her. Mange av 
sykehusboligene er solgt, rehabilitert og etablert som boligsameier og borettslag. 
I 2012 ble Dikemark, med 29 bygninger og parkanlegg, fredet. Området preges av forfall. Eierne, Oslo 
kommune som eier grunnen og en del av driftsbygningene, og OUS, har sammen med Asker 
kommune igangsatt ulike utredningsprosesser for å finne fram til ny bruk av det store området. 
I kommuneplan er Dikemark definert som lokalsenter. Det er åpnet opp for etablering av rundt 1200 
nye boliger på Dikemark, hvorav 250 kan legges inn i dagens sykehusbygg. 
Sentrumsområdet er nøkkelen til en vellykket utvikling.  Kommunen ønsker; 

• et lokalsenter m/kommersiell service, dagligvarebutikk, kafé etc. 

• et lokalsenter m/diverse næringsvirksomhet, bl.a. knyttet til kunst og kultur,  

• et lokalsenter m/offentlig service, barnehage mm. 

• et lokalsamfunn med boliger av ulik kategori, rettet mot morgendagens boligbehov, 

• et lokalsamfunn med arbeidsplasser,  

• et mest mulig kortreist og selvforsynt samfunn  

Det arbeides nå med å trekke private eiendomsutviklere med inn i den videre planleggings- og 
utviklingsprosessen på Dikemark. 



 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Dikemark, Engelsrud, Vardåsen har i dag 4500 innbyggere, hvorav kun 300 på selve Dikemark. Her var 
det som følge av sykehusnedleggelsen 20 % befolkningsnedgang fra 2000 til 2005. Senere er en rekke 
tjenesteboliger solgt ut i markedet og befolkningen på selve Dikemark har igjen økt med over 30 % 
de siste 10 år. Det er 280 arbeidsplasser i lokalområde Dikemark. 

Befolkningssammensetning: 

 

Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 
 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1957 Villaveien regulert for blokkbebyggelse 
1992 Villaveien/Badstuveien regulert for salg av boligeiendommer 
1993 DIF-banen regulert som del av Engelsrud 
2004 Påverud golfbane  
2013 Arkitektkonkurranse (Europan) for Dikemark.  
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Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Dikemark 

  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Dikemark 

• Kjøp og salg av sentrumsområdet 

• Forslag til område-/detaljreguleringsplan Dikemark sentrum fremmes og 

ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan DIF-banen 

• Forslag til detaljreguleringsplan Vardåsen fremmes og ferdigbehandles 

• Mulighetsstudie for Dikemark-området i samarbeid med OUS og Oslo kommune 

o Budsjettramme 3000.000 kr (samarbeid med OUS og Oslo kommune) 

•  

 



2.4  Heggedal lokalområde 

Historie 

Heggedal ligger vakkert til ved Gjellumvannet, mellom Heggedalsmarka i øst, Rødsåsen i sør og 
Kjekstadmarka i vest.  
Heggedal hovedgård har lange tradisjoner som storgård. Da jernbanen kom, og Heggedal stasjon ble 
åpnet i 1874, vokste industrien fram. Med tilgang på arbeidskraft, energi fra Verkenselva og 
Kistefossdammen, og jernbaneforbindelse til Christiania og Bragernes, valgte investorer å satse på 
den ene virksomheten etter den andre. Tændstikkfabrikken, Sætre kjeksfabrikk, Viking gummivare-
fabrikk, Ullvaren og mange andre virksomheter ble etablert, og et levende industrisamfunn vokste 
fram. Og med dem vokste et tettsted frem med forretninger, service og et aktivt foreningsliv.  
Mange branner og skiftende økonomiske forhold førte imidlertid til at industrivirksomhetene enten 
gikk konkurs eller flyttet. Industrihistorien kulminerte i 1950-årene, og etter hvert overtok kunst- og 
kultur de gamle industribyggene. Asker kunstfagskole holdt til i Heggedal i mange år. De senere år 
har imidlertid nye næringer gradvis overtatt, i takt med den øvrige utviklingen i Heggedal.  
Statlige- og regionale myndigheter har definert Heggedal som et satsingsområde for 
samfunnsutvikling. I regional plan for areal og transport, er Heggedal definert som «lokal by», og 
gamle Asker kommune definerte Heggedal som kommunens sentrum nr. 2.  
Flere store utbyggere har etter hvert meldt interesse for Heggedal, og Tandberg Eiendom kjøpte 
utover på 2000-tallet mange av sentrumseiendommene. En samlet reguleringsplan for Heggedal 
sentrum ble vedtatt i 2010, samtidig som Akershus fylkeskommune bevilget penger til opprusting av 
store veianlegg, kjørebro over jernbanen og gang-/sykkelveier langs Røykenveien. Jernbaneverket 
vedtok opprusting av jernbanestasjonen, og NSB har doblet togfrekvensen på Spikkestadbanen. 
Kommunen har fulgt opp med skole og barnehager. JM har bygget ut Heggodden med boliger og 
forretningslokaler. Tandberg Eiendom bygger ut selve sentrumsområdet med forretninger, 
kontorarealer og leiligheter. Statlige myndigheter, kommunen og private utbyggere, har investert 
flere milliarder kroner i utviklingen av Heggedal. Hele tettstedet er nå under total transformasjon, og 
flere nye boligfelt vokser opp rundt sentrum.  
I utviklingen av Heggedal er det lagt vekt på å videreføre Heggedals industrihistoriske særpreg, 
gjennom å bevare den gamle industribebyggelsen, og gjennom en karakterfull utforming av nye bygg 
og anlegg. I løpet av 2022 vil Heggedal sentrum stå klart, med butikker, restauranter, innbyggertorg 
med auditorium, leiligheter, torg, gater og plasser. Ned mot Kistefossdammen blir det etablert et 
parkanlegg med scene, aktivitetsanlegg, plener og bryggeanlegg.  
 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Det er bygget rundt 400 nye boliger i Heggedalsområdet i de senere år, og like mange boliger er 
under planlegging. Heggedal har nå rundt 5 400 innbyggere, og folketallet vil fortsette å vokse i takt 
med boligbyggingen. Det er i dag 800 arbeidsplasser i Heggedal. 

Befolkningssammensetning: 
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Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1952  Reguleringsplan for Heggedal sentrum 
1956  Ny reguleringsplan for Heggedal sentrum 
1978  Ny reguleringsplan for Heggedal sentrum 
1996  Ny reguleringsplan for Heggedal sentrum 
2010  En helhetlig reguleringsplan for Heggedal sentrum, med sentrumsbebyggelse, torg 

gater og parker, bevaring av eldre bygningsmiljøer, grønnstrukturer langs 
vassdragene, ombygd jernbanestasjon og bussterminal. 

 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
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Heggedal sentrum 

• Forslag til detaljreguleringsplan for h.h.v.  

o Hjørnetomta  

o Underlandsveien  

o Fabrikktomta  



2.5  Vollen lokalområde 

2.5.1  Vollen 

Historie 
Vollen har en lang historie som strandsted. Opprinnelig tilhørte de fleste strandparsellene i Vollen 
gårder lenger opp mot Gui-platået. Langs kysten bodde det fiskere og sjøfolk.  
Da dampbåt-trafikken kom i gang på fjorden rundt 1850, ble det også fart i hagebruket, med 
produksjon av blomster, grønnsaker, frukt og bær, som raskt kunne fraktes til markedet i Christiania. 
«Askerbæra» ble navnet på bringebæra fra Vollen, og området ble omtalt som Askers Gosen.  
I siste halvdel av 1800-tallet ble isproduksjon en viktig næringsvei, først med produksjon på naturlige 
vann, etter hvert på kunstige isdammer, bygget av svenske rallare. 
Båtbyggertradisjonen utviklet seg også tidlig i Vollen, og båtbygger Christian Jensen bygget her 
«Maud» for Roald Amundsen. Storhetstiden for båtbyggerne kulminerte i 1930-åra, men fortsatt er 
fritidsbåter og marinavirksomhet en sentral virksomhet i Vollen.  
Tettstedet Vollen vokste fram rundt Vollen brygge. Tettstedet fikk butikker, poståpneri, bank, 
telegraf og hotell. Om sommeren var trafikken over brygga særlig stor, ikke minst knyttet til 
sommergjestene, Christiania-familiene flyttet ut til Vollen i sommermånedene, og pappa kom ut med 
«pappa-båten» i helgen.  
Fra 1930-åra tok Slemmestadveien over som den viktigste ferdselsåren mot byen. Vollen mistet sin 
betydning som knutepunkt, og tettstedsutviklingen stoppet opp.  
I mange ti-år skjedde det lite, knapt et nytt hus ble bygget. Inntil askerbakeren Tore Sigernes på 
slutten av 1980-tallet kjøpte Vollen handelssted. Han så potensialet i dette godt bevarte tettstedet, 
og gikk i gang med rehabilitering av sentrum. Han etablerte kafé Oscar, og Vollen ble med det en 
spennende møteplass, destinasjon for opplevelser og hygge.  
Siden den gang har sentrumsbebyggelsen fått et løft og Slemmestadveien er ombygget til miljøgate i 
Vollen tettsted. Her ligger også Oslofjordmuséet. Fortsatt skjer en forsiktig fortetting i Vollen 
sentrum, men i det store og hele har stedet nå funnet sin form. 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Vollen/Bjerkås har i dag 5500 innbyggere og rundt 800 arbeidsplasser. 
 
Befolkningssammensetning: 

 

Boligsammensetning: 
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Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1996  En helhetlig reguleringsplan for Vollen sentrum sikret det bevaringsverdige 
bygningsmiljøet i Vollen. Planen tilrettela for å bygge om Slemmestadveien til 
miljøgate, den åpnet for en forsiktig videreutvikling av sentrum med ny 
sentrumsbebyggelse i et tradisjonelt formspråk. 

2004  Detaljreguleringsplan for ny sentrumsbebyggelse med forretninger og leiligheter 
langs Arnestadveien. 

2006  Detaljreguleringsplan for Arnestad bruk og Maudbukta åpnet for utbygging av 
Oslofjordmuséet med leiligheter i et moderne formspråk på taket. 

2020  Detaljreguleringsplan for Vollen marina tilrettelegger for ombygging av de gamle 
båthallene til leiligheter med forretning i 1. etasje, og en utvidelse av båthavna. 

  
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
  

 

 

 

 

2.5.2  Bjerkås 

Historie 
Bjerkås har som Vollen en historie basert på fiske, hagebruk og isproduksjon. Beliggenheten, tett på 
Slemmestad sementfabrikk, åpnet for etablering av Norsk Eternitt fabrikk i 1942. Dette ble en stor 
virksomhet med 3-400 ansatte, men asbeststøvet medførte etter hvert at mange fikk dødelig kreft, 
og produksjonen ble lagt ned i 1978. 
I 1983 ble VEAS renseanlegg innviet på Bjerkås. Anlegget som eies av Oslo, Bærum og Asker 
kommuner, renser avløpet til 600.000 personer. Det planlegges for vesentlig vekst i rense-
kapasiteten. Fra å være et rent renseanlegg er VEAS dessuten i ferd med å utvikle seg til et moderne 
grønt industriselskap som utvikler nye produkter fra avløpsslammet. 
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Vollen 

• Hurtigbåtterminal utredes. Budsjettramme 700.000 kr (felles med Slemmestad) 

• Detaljreguleringsplan for Øvre Elnes (ABBL) 

 



For øvrig er de de senere ti-år også etablert en rekke andre virksomheter på Bjerkås, bl.a. en rekke 
handelsvirksomheter. 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Vollen. 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1991 Reguleringsplan for Bjerkås næringspark, både øst og vest for Slemmestadveien. 
 Reguleringsplanene åpnet for handel, kontor og industri. 
2013 Bjerkås næringspark ble omregulert på Asker siden. Detaljhandel og kontor ble tatt vekk fra 

formålsbskrivelsen. 
2015 Reguleringsplan for VEAS åpner for utvidelse av renseanlegget, både i fjell og utendørs, samt 

mulighet for produksjon av biogass. 

Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Slemmestad brygge  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Bjerkås 

• Mulighetsstudie for Bjerkåsholmen i regi av VEAS 

 

https://www.google.no/url?sa=i&url=https://kommunikasjon.ntb.no/pressemelding/fra-kloakk-til-energi?publisherId%3D4556438%26releaseId%3D17897589&psig=AOvVaw2EuVkGRZe7a3Ya0YNgFKV8&ust=1617094518616000&source=images&cd=vfe&ved=0CAIQjRxqFwoTCPCOmN2Q1e8CFQAAAAAdAAAAABAD


2.6  Slemmestad lokalområde 

2.6.1  Slemmestad 

Historie 
Slemmestad er det største tettstedet i gamle Røyken kommune. Slemmestad er med sine 
industrianlegg et visuelt eksponert tettsted i fjordlandskapet i indre Oslofjord. Norcems fire 
sementsiloer, 70 meter høye, ved kaia i Slemmestad er tydelige landemerker, synlige på lang 
avstand.  
Slemmestad har utviklet seg som et typisk industrisamfunn rundt sementindustrien. I 100 år var det 
sementproduksjon her, i utgangspunktet basert på den unike kalk-skifer geologien i denne delen av 
Oslo-feltet. Slemmestad fabrikker, og etter hvert også «Eternitten» på Bjerkås, sysselsatte opp mot 
7-800 arbeidere etter krigen. Fagbevegelsen har derfor i alle år stått sterkt i Slemmestad. 
Arbeiderbevegelsen har også preget kultur- og idrettsorganisasjonene.  
Da sementfabrikken ble lagt ned i 1989, gikk Slemmestads industrisamfunn inn i en ny epoke. Kun 
Norcems mottak og distribusjon av sement er igjen av industrivirksomheten. Mye historisk materiale 
ble imidlertid overført til Cementmuseet i Røyken folkebibliotek. Flere bygninger fra fabrikken, bl.a. 
badet og sekkefabrikken, har fått ny bruk i det nye Slemmestad sentrum. Sekkefabrikken er i dag 
kulturhus, eiet av Asker kommune. Her finner vi "Mulens kafe" med møter og foredrag, og Røyken 
Jazzforum.  
Slemmestad er pekt ut som et viktig vekstområde i Asker. Det er tilrettelagt for 1 600 -1 700 nye 
boliger på sikt, men kapasiteten på kollektivtrafikken, og køene på Slemmestadveien, begrenser 
utbyggingstempoet. Det satses derfor tungt på videreutvikling av hurtigbåttilbudet mellom Oslo og 
Slemmestad.  
Vaterlandsområdet nede ved havna er nå klart for utvikling, med handel, service, serveringssteder, 
og rundt 400 nye boliger. Sentrumsvirksomhetene er, sammen med det nye innbyggertorget, flyttet 
til temporære bygg oppe på fabrikktomta. Utviklingseiendommene er samlet i ett eierskap, 
Slemmestad Brygge, som igangsetter Vaterlandsutbyggingen i 2021.  
Rortunet kjøpesenter ligger lenger inn mot Bødalen. Rortunet er nå under total ombygging, med 
utvidet salgsflate og over 100 boliger på taket.  

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Slemmestad-Bødalen-Nærsnes har i dag nærmere 9000 Innbyggere, fordelt på 4000 i Slemmestad, 
3300 i Bødalen og 1600 på Nærsnes. Det er1600 arbeidsplasser i Slemmestad. 

Befolkningssammensetning: 
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Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 

 

Sentrale planhistoriske milepæler 

2011 Kommunedelplan Slemmestad åpner for utbygging av handel, næring og 1700 nye boliger. 
Rekkefølgebestemmelser i fht bussframkommelighet på Slemmestadveien. 

2016 Detaljreguleringsplan for Rortunet med utvidet handelsareal, samt over 100 boliger på taket. 
2017 Områdereguleringsplan Slemmestad sentrum tilrettelegger for stedsutvikling i det gamle 

industriområdet. 
2019 Detaljreguleringsplan for Vaterland tilrettelegger for handel, service og 400 boliger.  
2020 Detaljreguleringsplan for Norcems anlegg, Norcemkaia og ny hurtigbåtkai. 
 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
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Slemmestad 

• Hurtigbåtterminal utredes. Budsjettramme 700.000 kr (felles med Vollen) 

• Forslag til omreguleringsplan for Slemmestadveien fremmes og ferdigbehandles 

• Forslag til detaljreguleringsplan Tåjeodden ferdigbehandles  

• Forslag til detaljreguleringsplan Norcemkaia fremmes 

 



2.7  Røyken lokalområde 

2.7.1  Røyken 

Historie 
Røyken kirke sto ferdig i 1229 og kan være bygget på den gamle samlingsplassen og hovstedet 
Solberget. Det ligger flere gravhauger her, og oldtidsveien mellom Oslofjorden og Drammensfjorden 
passerer.  

Da Drammenbanen åpnet i 1872 var Røyken stasjon eneste jernbanestasjon i  
kommunen. Stasjonen ble etablert i samme område som det gamle veikrysset der trafikken fra Asker, 
Drammen og Storsand/Drøbak møttes. Røykens første kommunesenter vokste fram rundt 
jernbanestasjon, med herredshus, landhandel og bank. Fra 1892 til nytt rådhus ble bygget på 
Midtbygda i 1975, holdt kommunestyremøtene og kommunes administrasjon til i «Skysstasjonen», 
den nyklassisistiske, hvitmalte trebygningen rett vis avis stasjons-bygningen. Her har det vært bl.a. 
landhandel, hotell, bevertningssted, og herredshus. Sammen med stasjonsbygningen, utgjør de tre 
trebygningene som ligger langs Spikkestadveien, det gamle sentrumsmiljøet, slik det framsto før 
1940. 
I 1975 sto det nye rådhuset ferdig på Midtbygda, og det ble åpnet for større boligutbygging i 
Gleinåsen og Katrineåsen. Røyken fikk redusert betydning som vekstområde. 

I 1985 ble det utarbeidet en samlet reguleringsplan for et større Røyken sentrumsområde, med 
forretnings- og kontorbebyggelse i området langs Spikkestadveien, og omfattende boligbebyggelse 
omkring.  Planen utløste imidlertid ikke større utbygging. I 2005 vedtok man en ny reguleringsplan 
for Røyken sentrum som tilrettela for butikksenteret med rundt 70 leiligheter over. Fem år senere sto 
også NAV-bygget ferdig. 

I 2005 sto Bråset sykehjem klart med 200 heldøgnsplasser, bygget i fellesskap av Asker og Røyken 
kommuner. Bråset er i dag kommunens største sykehjem. Røykenbadet med svømmehall og 
badeland åpnet i 2017. 

Det er nå igangsatt et arbeid med områdeplan for et større sentrumsområde i Røyken. 

 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Røyken-Midtbygda har i dag 5500 innbyggere, hvorav 1/3 bor i gangavstand til Røyken stasjon. På 
Midtbygda bor det 1900, og i Hyggen 1300 innbyggere. I Røyken lokalområde er det 2400 
arbeidsplasser.  

Befolkningssammensetning: 
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Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1964-1977 Gleinåsen ble regulert først, i 1974 ble Røyken rådhus regulert, deretter 
Katrineåsen. 

1980  Røyken videregående skole reguleres. 
1985  Røyken sentrum reguleres i en omfattende flatereguleringsplan.   
2003  Bråset sykehjem reguleres. 
2005  Nye Røyken sentrum reguleres og tilrettelegger for Røyken senter og NAV-bygget. 
2015  Bråset øst - Røykenbadet reguleres. 
 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
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Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Røyken sentrum 

• Forslag til områdereguleringsplan Røyken sentrum fremmes og ferdigbehandles.  

 



2.8  Spikkestad lokalområde 

Historie 
Spikkestad er et gammelt jordbruksdistrikt. Oldtidsveien mellom Drammensfjorden og Oslofjorden 
passere like nord for dagens sentrum, og det er registrert flere gravhauger her. 
Gårdbruker Hans Spikkestad var på 1800-tallet en aktiv bygdepolitiker i Spikkestad. Blant annet ga 
han både grunn og penger til opprettelsen av Spikkestad stoppested på Drammensbanen. Spikkestad 
stasjon ble åpnet som holdeplass i 1885 og fikk status som stasjon i 1913. Spikkestad overtok i 1922 
stasjonsbygningen fra Høvik, som hadde fått ny bygning. Da Lierås-tunnelen ble etablert i 1973, ble 
Spikkestad endestasjon for persontogene, og banen fikk navnet Spikkestadbanen. I 1994 ble også 
godstrafikken nedlagt på strekningen mot Drammen, og banen ble fjernet mellom Spikkestad og 
Drammen. I dag er jernbanetraséen en attraktiv gang-/sykkelvei. 
 
I 1897 stilte den samme Hans Spikkestad seg i spissen for et aksjeselskap som skulle drive 
teglproduksjon. Han solgte fra en parsell av sin eiendom som en del av sitt aksjeinnskudd, og ble 
verkets disponent og daglige leder. Teglverket var i drift fra 1897 til 1960, og en kort periode på 
slutten av 1960-tallet, og var den første store industribedriften på Spikkestad. Produksjonen besto av 
murstein, takstein og dreneringsrør. Fabrikken lå ved jernbane-stasjonen. En kan fortsatt se rester 
etter leirtaket, hvor man tok ut leira til produksjonen, ved barneskolen. 

Elopak ble etablert på Spikkestad i 1957, for produksjon av kartongemballasje for melk, saft og juice. 
Året etter ble Asker Meieri de første i Norge som tok i bruk den nye melke-emballasjen. Elopak har 
utviklet seg til en stor leverandør av emballasjekartong for flytende ferdigprodukter i Europa. Den 
norske kartongproduksjonen ble nedlagt i 2003 og 60 ansatte mistet jobben. Fortsatt ligger 
hovedkontor og forsknings- og utviklingsavdelingen med 180 ansatte på Spikkestad. 
Spikkestad har opplevd en kraftig befolkningsvekst de senere år, bl.a. ved at det er bygget flere 
sentrumsbygg med leiligheter. Etter ombyggingen av stasjonsområdet på Spikkestad i 2009–2012 ble 
det vedtatt en områdeplan for hele Spikkestad sentrum. Denne tilrettelegger for en omfattende 
boligbygging, rundt 1200 boliger, samt sentrumsutviklingen med bl.a. Teglen kulturkirke og det flotte 
torget. Det er bygget mange boliger, bl. a Spikkestad Park i regi av Rondane Eiendom med 120 
leiligheter, men den videre sentrums- og boligveksten er nå stoppet opp fordi Lahell 
kloakkrenseanlegg har nådd sin kapasitetsgrense. Spørsmålet om utvidet rensekapasitet er under 
behandling i kommunen. Det forventes at ny rensekapasitet er på plass inn mot 2030. 
I mellomtiden er utbyggingsinteressentene i Spikkestad sentrum oppfordret til å utarbeide en felles 
masterplan for den videre sentrumsutviklingen, med særlig vekt på utforming av utearealene og 
arealbruken i bebyggelsens 1. etasje, bl.a. for å sikre helhetlige urbane kvaliteter. 
I løpet av 2021-2022 vil kommunen ruste opp Teglverksveien og ny innfartsparkering i Spikkestad. 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Spikkestad har i dag 4700 innbyggere, og 900 arbeidsplasser. 

Befolkningssammensetning: 
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https://no.wikipedia.org/wiki/1885
https://no.wikipedia.org/wiki/H%C3%B8vik_stasjon
https://no.wikipedia.org/wiki/Melk
https://no.wikipedia.org/wiki/Saft
https://no.wikipedia.org/wiki/Juice
https://snl.no/Spikkestad


Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 

 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1975-2013 En rekke reguleringsplaner tilrettelegger for en omfattende boligutbygging på 
Spikkestad, først som småhusbebyggelse i områdene sør for sentrum, senere som 
rekkehus og leiligheter nord og vest for sentrum. 

2015  Områdereguleringsplan for Spikkestad sentrum tilrettelegger for en utbygging av 
hele sentrumsområdet i kvartaler, med høy utnyttelse (3-7 etasjer), sentrumsformål 
(forretning/næring/bolig etc.), utadrettede virksomheter på 1 etasje plan.  

 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
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Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Spikkestad 

• Temaplan for vann og vannmiljø, samt pågående utredninger avklarer status 

rensekapasitet 

• Mulighetsstudie for Spikkestad sentrum; bystruktur, gater, plasser, arealbruk i 1. etasje 

utarbeides i regi av utbyggere/eiere 

• E134. Staten fremmer kommunedelplan og detaljreguleringsplan.         

Staten vedtar selv planprogrammet for kommunedelplanen da Lier kommune velger 

kun å fremme Vikeralternativet, før alternativene er utredet.  

 



2.9  Sætre lokalområde 

2.9.1  Sætre 

Historie 
I middelalderen fantes det to gårder på Sætre; nordre og Søndre Sætre. Sætreelva utgjorde delet 
mellom disse, men elva fant et nytt løp sør for Søndre på 1700-tallet. I senmiddelalderen ble begge 
gårdene liggende øde. På 1500-tallet ble det etablert oppgangssag i elva, og den danske 
adelsfamilien Huitfeldt sikret seg eiendomsretten til Søndre Sætre og «Sætre Bruk». På 1700-tallet 
kom Sætre-eiendommene på norske hender, og det ble drevet sagbruk og kornmølle, etter hvert 
også stampemølle, kruttmølle og isdrift. Sætre bruk sysselsatte på det meste et tyvetalls personer, 
men noen egentlig tettbebyggelse var dette ikke grunnlag for.  
I 1875 anla Nitroglycerin Compagniet AS en sprengstoffabrikk på eiendommen Engene, innerst i 
Sætrepollen. Fabrikken kom i drift i 1876. Som en følge av dette skjøt befolkningsveksten fart. Sætre 
hadde knapt 70 innbyggere i 1876, men over 500 i 1900. Arbeiderboliger ble bygd på Engene, mens 
de fleste andre boligene på stedet ble bygd langs Søndre og Nordre Sætrevei. Et lite sentrum med 
noen små forretningsgårder vokste fram ved Sætrekrysset, der en annen vei fortsatte i retning 
Klokkarstua, oppover langs Sætreelva.  
I tilknytning til sprengstoffabrikken ble det også anlagt en svovelsyrefabrikk i Verpen i 1915. Disse to 
fabrikkene var i mange år de største arbeidsplassene på Sætre. Etter 1945 så det ut til å være god 
etterspørsel etter fabrikkenes produkter, og en ny nitrocellulosefabrikk ble anlagt på midten av 1950-
tallet. Mot slutten av tiåret valgte imidlertid Norsk Sprængstofindustri å flytte til Gullaug i Lier. I 1964 
var det nesten ingen sprengstoffproduksjon igjen på Sætre, og mot slutten av tiåret ble også 
svovelsyrefabrikken nedlagt. Rundt 60 arbeidsplasser forsvant, men omlegging av produksjonen på 
Engene til produksjon av militært sprengstoff førte til at det fortsatt var rundt 300 industriarbeids-
plasser på Sætre.  
Sprengstoffabrikken ble overtatt av Dyno-konsernet, men harde nedskjæringer medførte en stadig 
nedtrapping av virksomheten. I1970 var det fortsatt over 300 ansatte på fabrikken, 1980 var det litt 
over 200, og på begynnelsen av 1990-tallet var det knapt 100 ansatte igjen. Dynea la ned 
limproduksjonen i 2004, og sprengstoffselskapet Dyno Nobel ble solgt til den australske 
sprengstoffprodusenten Orica i 2005. Orica skilte i sin tur igjen ut produksjonen av høyeksplosiver på 
Engene som ble solgt til Chemring Group UK som i dag produserer og utvikler sprengstoff, og har en 
arbeidsstyrke på 130 ansatte. 
Rundt 1970 begynte grunneiere i Sætre-området å legge ut tomter til boligfelt. Først kom 
Grytnesfeltet, med 60 boliger; for det meste eneboliger. På midten av 1970-tallet ble Skatvedtfeltet 
anlagt, 340 boliger i en blanding av eneboliger og rekkehus. Flertallet av kjøperne kom fra Oslo. 
Senere kom boligfeltene ved Langset og Gunnaråsen.  
På 2000-tallet ønsket Hurum kommunestyre å styrke Sætres sentrumsfunksjoner. I 2009 vedtok man 
å legge ned det gamle og tradisjonsrike rådhuset Hovtun på Klokkarstua, og i 2012 ble et nytt rådhus, 
kombinert med et "nærsenter" med flere forretninger, åpnet på Sætre. Etter kommunesammen-
slåingen vil rådhuset bl.a. huse «innbyggrtorget» på Sætre.  
I 2012 ble områdeplan for Sætre sentrum vedtatt. I 2013 brant den gamle hovedbygningen til Sætre 
bruk ned. Etter dette begynte, i regi av Conseptor, den store utbygging av et nytt sentrumsområde, 
med forretninger og leiligheter. I 2020 sto første byggetrinn ferdig med 80 leiligheter, raskt utsolgt. 
Nå ferdigstilles neste byggetrinn med 39 leiligheter. 
I den videre utviklingen av Sætre er temaer som sikkerhetssoner rundt sprengstoff-industrien, 
skolekapasitet/relokalisering av skoler, kollektivterminal/pendlerparkering, småbåthavn sentrale. 
 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Sætre-Åros-Follestad-Klokkarstua har i dag 8300 innbyggere, hvorav 3100 bor i Sætre, 2900 på Åros, 
1000 på Storsand og 1300 på Klokkarstua/Verket. Det er 1700 arbeidsplasser i lokalområde Sætre, 
hvorav 500 i Røyken næringspark . 



Befolkningssammensetning: 

 

Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 

 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1971-1994 En rekke reguleringsplaner tilrettelegger for en omfattende boligutbygging på Sætre. 
1991  Engene reguleres til næring som ivaretar behovene til Dyno Industrier..  
2011  Reguleringsplan for Sætre sentrum vest tilrettelegger for utbyggingen av Sætre 

nærsenter og nytt rådhus. 
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1012  Områdereguleringsplan for Sætre sentrum tilrettelegger for den nye 
sentrumsutbyggingen med blandet sentrumsformål ned mot havna og med et rent 
boligformål på Øra,  

2015  Detaljreguleringsplanen for Sætre Havn tilrettelegger for utbyggingen av Sætre 
sentrum slik det nå framstår, med gater og plasser, handel og service, og 120 
leiligheter.  

 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

2.9.2  Åros 

Historie 

I middelalderen har Åros vært en av Røykens større gårder. Den var delt i to, i en østre og en vestre 
gård. På Åros store står det en gammel fredet steinbygning, sannsynligvis oppført i 1696 som vitner 
om tidligere tider. 
Laksefisket i Åroselva har vært av stor verdi for gården. I en periode tilhørte fiskerettighetene 
Hovedøya kloster. I perioder har det foregått perlefiske i Åroselva, og elva har gitt grunnlag for både 
sagbruk og kvern.  
Røken Klædesfabrikk var en ullvarefabrikk som ble bygd ved en foss i Åroselva i 1898. Fabrikken, 
"Filletulten", sysselsatte rundt 50 personer.  I ettertid har det her vært en rekke virksomheter, og i 
dag er det bl.a billakkering og biloppretting her. 
Åros sentrum er et lite tettsted med små forretningsgårder på begge sider av Hurumveien. For å 
styrke stedskvalitetene ble Hurumveien i 1994 bygget om til en av landets første miljøgater. Åros er 
definert som nærsenter og innehar i dag typiske nærsenterfunksjoner som dagligvarebutikk, kafé og 
legesenter.  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Sætre 

• Lokalisering av barneskole og ungdomsskole i Sætre lokalområde avklares i 

kommuneplan 

• Forslag til områdereguleringsplan Sætre sentrum fremmes og ferdigbehandles.    

Planen forutsettes å avklare ny kollektivterminal (buss/båt/pendlerparkering), 

arealbruk Øra og sentrum nord. 

o Det engasjeres konsulent for å utarbeide risikoanalyse i fht 

sprengstoffindustrien. Budsjettramme 500.000 kr 

o Det engasjeres konsulent for å utarbeide en mulighetsstudie for Sætre 

sentrum. Budsjettramme 1000.000 kr 

o Det engasjeres konsulent for å utarbeide reguleringsplanforslag med 

underlagsmateriale og konsekvensutredning. Budsjettramme 500.000 kr 

• Forslag til detaljreguleringsplan for Engene fremmes og ferdigbehandles. 

o Det engasjeres konsulent for å utarbeide en mulighetsstudie for Engene 

historiske industrianlegg. Budsjettramme 500.000 kr 

• Forslag til områdereguleringsplan for Slottet ferdigbehandles med henblikk på mottak 

av tunnelmasser fra ny tunnel under Oslofjorden 

• Temaplan for vann og vannmiljø avklarer status og kapasitet Åros renseanlegg 

 

 

https://no.wikipedia.org/wiki/Middelalderen
https://no.wikipedia.org/wiki/Hoved%C3%B8ya_kloster


Åros har hatt en betydelig boligvekst de siste 20 år, primært i form av eneboligbebyggelse. 
Befolkningen har økt fra rundt 1000 innbyggere i 2000, til 2300 innbyggere idag. Det tilrettelegges for 
en fortsatt vekst i Åros. Samtidig sees Åros og Sætre nå i en tettere sammenheng, bl.a. i fht 
skolestruktur. 
 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Sætre. 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1991  En helhetlig reguleringsplan for Åros sentrum stadfester gjeldende arealbruk, med 
forretningsbebyggelse, delvis i kombinasjon med boliger, langs Hurumveien. Planen 
tilrettelegger for ombygging av Hurumveien til miljøgate med fortau/gang-/sykkel-
veier, beplantning etc. 

1991-2012 Det vedtas en rekke større boligreguleringer i Årosområdet som tilrettelegger for den 
omfattende boligutbyggingen som har skjedd de senere år. Hele Åros-området er 
regulert.   

Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 

 

 

 

2.9.3 Follestad – Røyken næringspark 

Historien til Røyken næringspark 
I 1991 ble det etablert pukkverk og skytebane på Follestad. I 1997 tilrettela kommunen for en 
avfallspark her. I denne perioden planla Vegvesenet tunnelforbindelse under Oslofjorden og ny 
veiforbindelse på tvers av Hurum halvøya. Rv 23 sto klar i 2000, fram til Spikkestad.           
Ny E134, med 4-felts tunnel under Drøbaksundet og fra Dagslett til E18 i Lier, planlegges for 
ferdigstillelse i 2028. 

Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Sætre. 

Sentrale planhistoriske milepæler 
1991 Reguleringsplan pukkverk, jordforbedringsanlegg og skytebane på Follestad 
1992 Reguleringsplan for Rv 23 
1997 Reguleringsplan for avfallspark på Follestad 
2009 Reguleringsplan Follestad næringspark 
2014 Reguleringsplan Follestad næringspark, felt C 
 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 

  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Åros 

• Detaljreguleringsplan for Store Åros fremmes 

 

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Røyken næringspark 

• Utvidet areal for Røyken næringspark avklares i kommuneplanen. 



2.9.4 Klokkarstua 

Historien til Klokkarstua 
Klokkarstua ligger på toppen av en sandig morenerygg, som går ut i Drammensfjorden ved Verket, og 
fortsetter østover på tvers av Hurumlandet. Denne moreneryggen har trolig vært bosatt gjennom 
hele forhistorisk tid. Stedsnavnet Hov, i sin tid Hurums største gård, tyder på at det lå et hedensk 
kultsted på Klokkarstua. Hov har vært i Hovedøya klosters eie, gården har vært statlig krongods, og 
sete for den danske adelsfamilien Huitfeldt. I 1885 ble Hov prestegård i Hurum. Her har vært 
tingsted, gjestgiveri og skysstasjon.  
Her kom også Hurums første poståpneri og telegrafstasjon. I 1914 bygde Hurum kommune et rådhus 
kalt «Hovtun» vis-a-vis kirken. Hurum var en av de første herredskommunene som bygde et eget 
administrasjonsbygg. Huset hadde også lokaler til Hurum sparebank. Hovtun var rådhus og 
administrasjonssentrum i Hurum fram til 2012, da nytt rådhus ble bygd på Sætre.  
Den første antydning til tettbebyggelse på Klokkarstua var bygging av hus langs veien forbi Hurum 
kirke mot Verket og Dramstad. Først på 1980- og 1990-tallet ble det lagt ut litt større boligfelt i lia 
vest for Hov gård og kirken. Sør for Hov etablerte man Klokkarstua helsetun og sjukehjem som nå 
legges ned når det nye Hurum helsehus åpner. 
 I 1974 ble det etablert et lite industriområde ved det såkalte «Fina-krysset» øst for Klokkarstua, der 
skibindingsprodusenten «Rottefella» hadde produksjonslokaler fram til 2019. Ny stor 
dagligvarebutikk er nå etablert i «Fina-krysset».  
 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Tofte. 
 
Sentrale planhistoriske milepæler 

1984 Reguleringsplan for boligbygging vest for Hovtun.  
2001-2019 Ulike mindre reguleringsplaner for boligbygging sør og nord for Hovtun. 
2012 Kiwi-krysset reguleres og tilrettelegges for handel og næring. 
2014 Reguleringsplan for masseuttaket på Verket. 
2020 Reguleringsplan for Hovtun, med kirke og gravlund, samt gang-/sykkelvei langs Åsheimveien 

ned mot Verket. 
 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Klokkarstua 

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Klokkarstua 

• Opphevet reguleringsplan for Hovtun, gang-/sykkelvei langs Åsheimveien, gjenopptas. 

• Videreutvikling av Svelviksands anlegg avklares i kommuneplan, event. gjennom 

mulighetsstudier og påfølgende reguleringsplan 

 

https://no.wikipedia.org/wiki/Verket
https://no.wikipedia.org/wiki/Rottefella


 
2.10  Tofte lokalområde 
2.10.1 Tofte 

Historievakkert til på den smale kyststripa langs fjorden helt sør i kommunen. Bosetningen på stedet 
besto opprinnelig kun av gården Tofte, med underliggende husmannsplasser. Tofte var en av Hurums 
største gårder. Det gamle tettstedet i denne delen av Hurum var Filtvet.  
I 1896 kjøpte forretningsmannen Anthon B. Nilsen fra Svelvik Tofte gård med tilhørende 
skogeiendommer, i den hensikt å anlegge en cellulosefabrikk på gården. Tofte Cellulosefabrik AS ble 
satt i drift i 1899. I 1907 grunnla Anthon B. Nilsen også Hurum Fabriker AS, en cellulosefabrikk på 
Sagene, et par kilometer sørvest for fabrikken på Tofte. Dette førte til en veldig befolkningsvekst, og 
det vokste fram et sterkt arbeidersamfunn, forankret i institusjoner som Folkets hus, 
arbeiderforeninger, idrettslag og musikkforeninger.  
Tofte og Sagene ble først betraktet som to separate tettsteder, og hvert sted hadde sine egne 
forretninger, foreninger, etc. Bebyggelsen på de to stedene vokste imidlertid snart sammen til ett 
sammenhengende tettsted. Opprinnelig ble det bygd utleieboliger for arbeiderfamiliene, i felt flere 
steder rundt Tofte fabrikker. I mellomkrigstida begynte også flere arbeidere å bygge seg egne hus på 
tomter som ble bygsla eller kjøpt av fabrikkene, først langs veien mellom de to fabrikkene. Det vokste 
fram et sentrumsområde, med skole, samfunnshus og forretningsgårder. Tettbebyggelsen 
ekspanderte jevnt utover i etterkrigstida, også østover mot Filtvet. De gamle jordbruksområdene 
rundt Tofte gård ble for det meste nedbygd.  
I 1977 vedtok industridepartementet å støtte bygging av en ny sulfatcellulosefabrikk på Tofte, til 
erstatning for den gamle, og denne ble satt i drift i 1981. Det ble også bygd en ny dypvannskai ved 
fabrikken. Den nye fabrikken fikk imidlertid straks store økonomiske problemer, og gikk konkurs i 
1982. Nye eiere, med blant annet Norske Skog, etablerte så Tofte industrier. Celluloseproduksjonen 
på Hurum fabriker AS ble nedlagt i 1978, da fabrikken først ble overtatt av Tofte Cellulosefabrik AS, 
og siden av denne fabrikkens nye eiere. Produksjonen ble lagt om til papirproduksjon, men nye 
problemer oppsto, og fabrikken ble nedlagt i 2008. 50 arbeidsplasser forsvant. 
Norske Skog solgte cellulosefabrikken på Tofte til det svenske selskapet Södra Cell i 2000. Fabrikkens 
økonomi var god, men selskapet valgte allikevel å avvikle celluloseproduksjonen på Tofte i 2013. 
Dette førte til tapet av over 300 arbeidsplasser.  

Eiendommen ble solgt til Statkraft. Etter nedleggelsen av fabrikkene i 2008 og 2013 ønsker Statkraft 
nå å etablere ny industri for produksjon av biodiesel, basert på resttrevirke. Dette er et internasjonalt 
nybrottsarbeid, og man bygger derfor først et testanlegg. Statkraft har nå, i samarbeid med Asker 
kommune, igangsatt arbeidet med en områdeplan for Tofte, for å tilrettelegge både for 
industriutviklingen, generell næringsutvikling og stedsutvikling. Det er delte meninger lokalt om 
industrisatsningen. 

Hurum helsehus, mellom Tofte og Filtvet, står ferdig i løpet av 2021. 

I 1891 bodde det 16 personer på Tofte, nå er det over 3000 fastboende på stedet. Tofteområdet er i 
dag et populært hytteområde, med om lag 1540 hytter og sommerhus. 

 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Tofte lokalområde har i dag 4000 innbyggere, hvorav rundt 3000 i Tofte, 300 i Filtvet og 700 i 
Holmsbu. Det er nærmere 1000 arbeidsplasser i lokalområdet, et tall som vil øke når Hurum helsehus 
åpner.  

 
 
 
 
Befolkningssammensetning: 

https://no.wikipedia.org/wiki/Filtvet
https://no.wikipedia.org/wiki/Anthon_B._Nilsen
https://no.wikipedia.org/wiki/S%C3%B6dra_Cell_Tofte
https://no.wikipedia.org/wiki/Statkraft


 

Boligsammensetning: 

 

Arbeidsplasser fordelt på bransjer: 

 
 

Sentrale planhistoriske milepæler 

1969-1990 En rekke reguleringsplaner åpner for nye boligfelter fra Sagene i sør til Rød i nord. 
Det tilrettelegges også for ungdomsskolen. 

2007 En helhetlig reguleringsplan for Tofte sentrum stadfester gjeldende arealbruk, med 
forretnings-, kontor, og boligbebyggelse, sikrer de bevaringsverdige bygningsmiljøene 
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og tilrettelegger for ombygging av Østre Strandvei til miljøgate, samt 
sammenhengende friområder langs sjøkanten. 

2010 Reguleringsplan for Tofte Strand (gamle Hurum fabrikker på Sagene) tilrettelegger for 
utvikling av handel, næring, reiseliv, småbåthavn og 550 leiligheter i det gamle 
fabrikkområdet.  Gjennomføringen er ikke kommet i gang. 

2016 Reguleringsplan for Marmorveien på Sagene tilrettelegger for småbåthavn og 
rekkehus.  

2019 Reguleringsplan for Hurum helsehus vedtas. 
 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

2.10.2 Filtvet 

Historie 
Filtvet har sannsynligvis helt siden middelalderen vært havn hvor det har blitt drevet lasting og 
lossing av varer. Tidlig på 1600-tallet var Ekrabukta blitt en lasteplass for trelasteksport og i 
Ekrabekken var det sagbruksdrift gjennom hele 1600-tallet.  
På 1700-tallet var det drift i jerngruver på Husebykollen. I denne perioden vokste bebyggelse ved 
"Bjørnstadstranda", ved Filtvet brygge, fram. Det første vertshuset på Bjørnstadstranda ble visstnok 
åpnet for å kunne servere og innkvartere gruvearbeiderne. Men etter hvert opphørte gruvedrifta 
helt. I stedet bosatte sjøfolk seg på Filtvet. Fra 1780-åra til 1824 var Filtvet tollsted under Drøbaks 
tolldistrikt. I 1840 ble Filtvet fyr opprettet. Fyret er nå fredet. 
Filtvet ble et sentrum for denne del av Hurumlandet, og fikk dampbåtanløp på 1870-tallet, og i 1875 
ble det første poståpneriet åpnet. Filtvet skole sto ferdig i 1869. Skolen er siden påbygd en rekke 
ganger, inntil den ble nedlagt i 2016, og barna flyttet over til Tofte. Filtvet kirke ble bygget i 1894.  
Med rutebåttrafikken fra 1870-tallet ble det grunnlag for sommerturisme på Filtvet. Filtvedt Hotel 
ble bygd rett bak Filtvet fyr omkring år 1900. Hotellet hadde vært gjenstand for mange ombygginger 
og konkurser da det la inn årene for godt i 1993. I dag holder populære Villa Malla til her.  De første 
hyttetomtene i Filtvet-området ble utparsellert i 1930-åra. I dag preges særlig kysten mellom Filtvet 
og Tofte av store hyttefelt. De største utbyggingene skjedde på 1960 -70 tallet.  
Filtvet syke- og aldershjem ble bygd på 1960-tallet. Stedet nedlegges når det nye "Hurum helsehus" 
står ferdig i løpet av 2021, og deler av syke- og aldershjemmet kan selges.  
Filtvets betydning som sentrum for denne delen av bygda ble redusert med industri- og 
stedsutviklingen på Tofte. 
 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Tofte. 

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Tofte 

• Forslag til områdereguleringsplan Tofte sentrum nord/Tofte industriområde fremmes 

og ferdigbehandles. Områdereguleringsplanen fremmes i samarbeid med Statkraft. 

o Det engasjeres konsulent for å utarbeide en mulighetsstudie for utvidelse av 

Tofte sentrum nord. Budsjettramme 500.000 kr 

o Det engasjeres konsulent for å utarbeide reguleringsplanforslag med 

underlagsmateriale og konsekvensutredning. Budsjettramme 800.000 kr 

• Detaljreguleringsplan for brannstasjon fremmes og ferdigbehandles 

https://no.wikipedia.org/wiki/Filtvet_kirke


 
Sentrale planhistoriske milepæler 

1994 En helhetlig reguleringsplan for Filtvet sentrum sikrer det bevaringsverdige bygningsmiljøet, 
tilrettelegger for forretningsvirksomhet ved Filtvetveien, og hotell (Villa Malla).  

 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
2.10.3  Holmsbu 

Historien til Holmsbu 
Holmsbu var på 1500-tallet og 1600-tallet først og fremst en lasteplass for trelast.  
På begynnelsen av 1700-tallet begynte Holmsbu å utvikle seg til Hurums første egentlige tettsted.  

Utviklingen fortsatte de neste 100 år i regi av familien Blom som bl.a. drev trelasthandel. På 1800-
tallet kom nye eiere til. I 1834 var det en stor brann i Holmsbu, hvor de fleste av bygningene gikk 
tapt. Fram til 1875 var Holmsbu det største tettstedet i Hurum, fulgt av Filtvet og Verket. De fleste 
innbyggerne var sysselsatt med fiske, sjøfart, ulike håndverk, og hermetikkindustri. Rutebåttrafikk 
førte også til begynnende turisme. I 1885 ble det drevet landhandel og gjestgiveri der Holmsbu 
Badehotell nå står. I 1899 ble Holmsbo Badehotel bygd. Pensjonatet «Privaten» kom i drift i 1926. 
Industriutviklingen i Sætre og på Tofte endret imidlertid betydningen til Holmsbu som tettsted.  
Flere store branner har ødelagt deler av den gamle trehusbebyggelsen i Holmsbu. Det gamle 
Holmsbo Badehotel brant i 1922, men ble gjenoppbygd, og har siden blitt om- og påbygd flere 
ganger. Storbranner i1950 og 1962 ødela mye av den gamle trehusbebyggelsen.  
Kunstneren Henrik Sørensen kom på besøk til Holmsbu i 1913, og ble begeistret for stedet. Han 
bodde i Holmsbu nesten hver sommer fram til sin død i 1962, og en rekke kunstnere i kretsen rundt 
Sørensen oppholdt seg også her i kortere eller lengre perioder. Henrik Sørensens sønn fikk bygget og 
etablert Holmsbu billedgalleri som siden 1973 har formidlet arven fra «Holmsbumalerne».   
I dag preges Holmsbu av hytteturismen. Fra 1960-tallet og utover ble store hytteområder bygget ut 
og det er i dag flere fritidsboliger enn helårsboliger i Holmsbu. Boplikten i Hurum ble opphevet i 2009 
og mange hus er blitt kjøpt opp av utenbygds folk, og brukes som fritidseiendommer. Pr. 2019 finnes 
det kun én yrkesfisker igjen i Holmsbu.  
Holmsbu har en liten dagligvareforretning, og flere serveringssteder. Holmsbu badehotell har vært 
gjenstand for mange konkurser og eierskifter, men er pr. 2019 i drift som overnattingssted. Holmsbu 
Hotel & Spa, som ble bygd i Holtnesstøa mellom Holmsbu og Rødtangen i 2003, gikk konkurs i 2019. 
Nye eiere har planer om å bygge om hotellet til et opplevelses-/aktivitetssenter. 
 
Stedsanalyse (demografi, bolig, arbeidsplasser) 
Jfr. stedsanalysen for Tofte. 
 
Sentrale planhistoriske milepæler 

1988 Reguleringsplan for Holmsbu sentrum stadfester eksisterende arealbruk, men innfører for 
øvrig byggeforbud i et 50 meters belte langs sjøen.  

2005 Reguleringsplaner for hytteområder, i vesentlig grad allerede utbygd, godkjennes nord for 
Holmsbu. 

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Filtvet 

• Filtvet helsehus selges 

• Ny bruk av Filtvet helsehus avklares i kommuneplan og i påfølgende reguleringsplan. Det 

legges til rette for at gjenbruk av helsehuset skal bidra til god stedsutvikling på Filtvet. 

https://no.wikipedia.org/wiki/Filtvet
https://no.wikipedia.org/wiki/Verket


2007 Holmsbu havn detaljreguleres med småbåthavn, fiskebåthavn og kaianlegg. 
 
Sentrale pågående og kommende planoppgaver 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Holmsbu 

  

Stedsutviklingsoppgaver 2021-2024 

Holmsbu 

• Områdereguleringsplan for Rødtangen ferdigbehandles 

• Detaljreguleringsplan for Jørnsåsen ferdigbehandles 

• Ny bruk av Holmsbu spa og hotell avklares i kommuneplan og event. i påfølgende 

reguleringsplan. Det legges til rette for at gjenbruk av hotellet skal bidra til å styrke 

Holmsbu som reiselivsdestinasjon. 



Kap. 3 Plan- og utredningsbehov  

3.1 Stedsutviklingsprosessen 

By- og stedsutvikling er evige prosesser. Samtlige steder og områder har sin historie, og stedene er 

alle i ulike faser i utvikling. Likevel kan vi skissere hovedtrekkene i en modell for stedsutvikling, styrt 

av kommunen, omtrent som følger: 

Konseptfasen 

• Utvikle en visjon for tettstedsarbeidet, hovedmålsettinger 
• Avklare aktuelle parter/interessenter 

o Prosesseiere 
o Prosessdeltakere 
o Referansegrupper 

Innledende planleggingsfase 
• Utarbeide en gjennomføringsstrategi 

o Planprosess, inkl. medvirkning 
o Gjennomføringsprosess 

• Utarbeide avtaler 
o Planleggingsavtaler 
o Avtaler knyttet til gjennomføring 

• Utarbeide en stedsanalyse 
o Stedshistorien 
o Dagens situasjon  

(arealbruk, bebyggelse, anlegg, eierskap, næringsliv, 
befolkning/demografi etc.) 

o Utfordringer og behov 
o Oppsummering, føringer for planleggingen 

Planleggingsfasen 
• Mulighetsstudie/arkitektkonkurranse 
• Helhetsplan med                             

o økonomisk analyse                                       
o gjennomføringsstrategi 

• Reguleringsplan 
• Utbyggingsavtale 
• Infrastrukturplan 

Gjennomføringsfasen 
• Forberedelser 

o Kjøp/salg av eiendom 
o Finansiering 
o Avtaler 

• Prosjektering og anbud 
o Prosjektering 
o Byggetillatelse 
o Anbud/entrepriser 

• Utbyggingsfasen 
o ……. 

 
 
 



Den ovenfor beskrevne stedsutviklingsprosess kan baseres på prosjekt- og programstyringsmodellen, 
slik Asker kommune har definert denne. 

 
 
Modellen vil kunne benyttes i ulike sammenhenger for tettstedsutviklingen i Asker, for helhetlig 
stedsutvikling, for delprosjekter, faser og parallelle prosesser. De ulike tettstedene befinner seg i 
ulike faser i utviklingen. For eksempel har Heggedal vært gjennom de ulike planleggingsfasene, og 
befinner seg nå i utbyggingsfasen. Slemmestad har også vært gjennom grundige planprosesser, og 
står nå på terskelen til byggestart på Vaterland, samtidig som det skal utarbeides nye, store 
detaljplaner for de ulike byggetrinn som kommer. Asker sentrum har vært gjennom en stor og 
langvarig utbygging der utbyggingsrammene ble fastsatt tidlig i 1990-årene. Nå er tiden inne for å 
definere neste utviklingsfase for det sentrale Asker.  Derfor igangsettes arbeidet med en 
kommunedelplan for det sentrale Asker, der man må skue flere ti-år inn i framtiden. 
I den andre enden av skalaen finner man f.eks Filtvet og Holmsbu. Salget av Filtvet helsehus og ny 
aktivitet på Holmsbu spa og hotell får betydning for disse stedene, som bla. attraktive 
reiselivsdestinasjoner. I Holmsbu er det f.eks. ikke unaturlig å innlede en felles dialog med de ulike 
reiselivsaktørene for å klarlegge status, utfordringer og muligheter.  
 
Følgende forhold anses særlig viktig for stedsutviklingen:  

• Strategisk retningsgivning: Å tenke og handle i et langsiktig perspektiv, utforme inspirerende 
visjonsbilde for byen, og langsiktige politiske mål. Viktige stikkord er stedskvalitet, identitet 
og særpreg. Mål og strategier for utvikling av de ulike stedene bør avklares tidlig, før de 
formelle prosesser igangsettes, og før utviklingskostnader begynner å løpe. Stedsutvikling er 
langsiktig. Evnen til å holde fast/være lojal mot de langsiktige målene er viktig. 

• Mobilisere: Styrke evnen til samspill med det lokale næringslivet, kulturliv og sivilsamfunn. I 
en tidligfase, konseptfasen, er det nødvendig å identifisere parter og interessenter. Hvem er 
beslutningstakere, hvem er eiere, hvem er investorer, hvem har interesser i utvikling av 
stedet, hvilke mål har man. Dette gjelder både på privat og offentlig side.  

• Samordne: Forene kreftene i på det enkelte sted. Det kan ofte være aktuelt å organisere og 
avtalefeste et samarbeid mellom ulike parter og interessenter, f.eks gjennom en 
prosjektorganisasjon der både kommune og utbyggere/grunneiere deltar, og hvor 
interessegrupper inviteres med, f.eks i referansegrupper. Det kan også være aktuelt å 
arbeide systematisk sammen med de andre tettsteder, for å lære av hverandre, fordele 
funksjoner og stå sterkere sammen, i dialogen opp mot overordnede myndigheter. 

 
Fra kommunens side er det avgjørende tidlig å forankre mål og prosess politisk, i kommunestyre og 
formannskap. Lokalsamfunnsutvalgene vil også kunne spille en viktig rolle i stedsutviklingsprosjekter. 



Egne oppgaveutvalg kan være aktuelt der det er ønskelig og nødvendig med en tett politisk 
oppfølging. 
Forut for planleggingsfasen utarbeides en stedsanalyse som beskriver stedet og stedets historie, 
aktørene og utfordringene. Arbeidet med stedsanalysen egner seg for lokal medvirkning.   
 
Stedsutvikling er kompleks, med mange aktører, mange interesser som skal avveies, og uten noen 
fasit for valg og konklusjoner som gjøres. Da er det viktig med en bred tilnærming til oppgavene, slik 
at ulike forslag og alternativer blir belyst. Dette må skje i en tidlig fase av planleggingen. Dette løses 
gjennom idéverksteder, mulighetsstudier og arkitektkonkurranser, delvis i regi av kommunen, delvis i 
regi av private aktører. Konklusjonene nedfelles i helhetsplan/helhetsstrategi som også gjøres til 
gjenstand for foreløpige økonomiske kost/nytte analyser, slik at realismen kan avklares. 
Helhetsplanen må forankres hos de aktuelle parter. 
Deretter igangsettes de formelle planprosessene i henhold til plan- og bygningsloven. 
 

3.2 Fortetting og transformasjon med bykvalitet 

Som oppfølging av regional plan for areal og transport i Oslo og Akershus er det i regi av Oslo 

kommune utarbeidet en veileder for fortetting og transformasjon med bykvalitet. Denne veilederen 

gir en god tilnærming til igangsetting av større stedsutviklingsprosjekter. Med utgangspunkt i de seks 

kvalitetsdimensjonene; natur og lokalt særpreg, effektiv arealutnyttelse, flerfunksjonalitet, sosiale 

fellesskap, bygg-kvalitet og karakter, samt grønn mobilitet, oppsummeres de 10 viktigste grep for 

fortetting med bykvalitet: 

1. Planlegg for bykvalitet på alle nivåer 

2. Definer det urbane hierarkiet 

3. Tenk områdenivå 

4. Opptre koordinert internt i kommunen og benytt et bredt spekter av virkemidler 

5. Bruk prosjektorganisering for å skape samarbeid 

6. Sett av nok ressurser 

7. Avklar prinsipper for gjennomføring så tidlig som mulig 

8. Koordinert eierskap fremmer helhetlige løsninger 

9. Jobb med flere prosesser samtidig 

10. Lag en strategi for midlertidighet 

Veilederen forutsettes benyttet i prosjektarbeidet med stedsutvikling i Asker. 

 

 



3.3 Plan og utredningsbehovet i de ulike tettsteder/områder 

Det er i foreliggende notat omtalt rundt 20 tettsteder/områder som inngår i en portefølje av 
stedsutviklingsprosjekter. Dette er noe større tettsteder der det er pågående planprosesser som 
kommer til gjennomføring i løpet av kommunestyreperioden 2021-2024.  

Under følger en tabell som synliggjør viktige plan- og utredningsprosesser i de ulike 
tettsteder/sentre, hvem som har initiert planarbeidene (i parantes), foreløpig estimerte kostnader 
for planprosjekter der Asker kommune forutsettes å kjøpe eksterne planleggingstjenester, og 
tidspunkt for planprosess. Benevnelsen «egen» innebærer at planprosessen vil bli håndtert av 
kommuneadministrasjonen. Det er medtatt enkelte planoppgaver som ligger til perioden etter 2024. 
Det understrekes at kun prosjekter merket 1) er vedtatt igangsatt. 

Samlet oversikt stedsutvikling/områdeutvikling: 

Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Holmen lokalområde 

Slependen - Billingstad    

 
Slependen  
 
 
 
Billingstad 
 
Nesbru 
 
 

Detaljplan:  
Ny E18 Slependen-Nesbru (Staten) 
Billingstadsletta sør (Floberg m.fl.) 

1. «masterplan» 
2. flere detaljplaner 

Olav Brunborgsvei/Berger nærsent. 
(Kåre Berg Stiftelsen m.fl.) 
Billingstad st./nærsenter (Profier) 
Nesbru vgs, idrettshall 
Nesbru nærsenter (Sohlberg&T.) 

 
Staten 

 
Privat 
Privat 
Privat 

 
Privat 

Asker/Viken 
Privat 

 
 
 
 
 
 
 
 
? 
 

 
2021-2023 
 
2021-2022 
2022-2024 
2021-2022 
 
2021-2022 

? 
2028+ 

Konklusjon:       E18 legger premisser for de ulike delområder/prosjekter, i tid og avgrensning. 
                            Også skolekapasitet er et sentralt tema, der ny Hvalstad skole og revisjon av 
                            skolekretsgrenser antas å falle på plass i 2025.  
                            I all hovedsak vil det være privat gjennomføringsansvar for prosjektene. 
                            Delområdene/prosjektene utvikles for øvrig uavhengig av hverandre, innenfor 
                            rammen av vedtatt kommunedelplan og kommuneplan, styrt gjennom 
                            kommunens ordinære plan- og styringssystem. 
                            Slependen-Billingstad området anses ikke hensiktsmessig å organisere som 
                            et kommunalt stedsutviklingsprosjekt. 

 

  
E18 på Slependen  



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Holmen lokalområde 

Holmen lokalsenter  

 
Holmen  
 
 
 
 
 
 
 
Hvalstad 

Områdeplan:  
Holmen sentrum (Citycon m.fl.) 

1. Arkitektkonk. 
2. Områderegulering 

Detaljplan: 
Ny E18 Nesbru-Drengsrud (Staten) 
Holmen sentrum (Citycon m.fl.) 
Holmen slipp (?) 
Landøyveien 5 (Sohlberg&T.) 
Hvalstad st./nærsenter (BaneNor) 
Solstadhøyden (ACEM) 
Hvalstad skole1) 

 
 

Asker/privat 
Asker/privat 

 
Staten 
Privat 
Privat 
Privat 
Staten 
Privat 
Asker 

 
 
? 
? 
 
 
 
 
 
 
 
- 

 
 
2028-2029 
2030+ 
 
2030+ 
2030+ 
2030+ 
2021 
2021-2022 
2022-2023 
2021-2022 

Konklusjon:        E18 legger premisser for de ulike delområder/prosjekter, i tid og avgrensning. 
                            Også skolekapasitet er et sentralt tema, der ny Hvalstad skole og revisjon av 
                            skolekretsgrenser antas å falle på plass i 2025.  
                            Prosjektene i Holmen sentrum (Holmen sentrum/Holmen slipp) samles i en 
                            felles planleggingsprosess via en arkitektkonkurranse, en felles områdeplan og 
                            påfølgende detaljplaner. Arkitektkonkurransen kan tidligst igangsettes når 
                            Slemmestadveiens framtidige trasé er avklart som del av ny E18, rundt 2030. 
                            Holmen sentrum kan være hensiktsmessig å organisere som et kommunalt 
                            stedsutviklingsprosjekt, etter 2028. 
                            Hvalstad nærsenter utvikles innenfor rammen av kommunens ordinære plan- og 
                            styringssystem. 

 

Holmen i dag 



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Asker sentrum lokalområde 

Sentrale Asker  

 
Asker sentrum 
Landås  
Høn 
Borgen 
 
 
 
 
Asker sentrum 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Landås 
 
Høn 
 
 
 
 
 
 
 
Bondi/Bleiker 

Kommunedelplan (KDP): 
Sentrale Asker 

1. Blå-grønn struktur, utredn. 
2. Bylogistikk, utredning1) 
3. Stedsutv./mob., utredning1) 
4. Mulighetsstudie Borgen 
5. Planprogram 
6. Kommunedelplan 

Detaljplan: 
Ny E18 Nesbru-Drengsrud (Staten) 
Trekanten (Citycon) 

1. Regulering 
2. Kulturhus/strøksgate 
3. Kommunegård 

Vestre Føyka  
1. Mulighetsstudie Føyka1) 
2. Muligh.studie Drengsrud1) 
3. Arkitektkonkurranse 
4. Regulering  

Elvely (Fredensborg m.fl.) 
Perleporten-Fusdalskogen  
(BaneNor/JM) 
Landås boligfelt (L3-L6) (Selvaag) 
Høn nærsenter  

1. Konseptstudie 
1. Arkitektkonkurranse 
2. Regulering 

Høn boligfelt  
- Tomtesalg 

Bondilia m.flere 

 
 

UMB/AHO 
Asker 
Asker 
Asker 
Asker 
Asker 

 
Staten 

 
Privat 

Asker/privat 
Asker/privat 

 
Asker 
Asker 
Asker 
Asker 
Privat 
Privat 

 
Privat 

 
Asker 
Asker 
Asker 

 
Asker 
Privat 

 
 

 
0,3 mill.kr 
1,5 mill.kr 
0,8 mill.kr 
 
 
 
 
 
 

? 
? 

 
0,5 mill.kr 
0,5 mill.kr 
1,5 mill.kr 
0,3 mill.kr 
 
 
 
 
 
0,5 mill.kr 
2,0 mill.kr 
0,5 mill.kr 
 

? 

 
2021-2024 
2018 
2020 
2021-2022 
2022  
2022 
2023-2024 
 
2030+ 
 
2021-2022 
2021-2022 
2021-2022 
 
2020-2021 
2020-2021 
2022 
2023-2024 
2021-2022 
2020-2021 
 
2021-2022 
 
2022-2023 
2023-2024 
2024-2025 
 
2021-2022 
2021-2024 

Konklusjon:       En rekke reguleringsprosesser pågår i og rundt Asker sentrum, basert på gjelde  
                            Kommuneplan. Føyka-Elvely og Høn-Landås er sentrale her. Disse planene vil gi 
                            en stabil utvikling av det sentrale Asker i mange år framover. Imidlertid er det 
                            behov for å klargjøre «neste generasjon sentrumsutvikling», der samordningen 
                            mellom arealutvikling og transport gis et særlig fokus, og der balansen mellom 
                            vekst og vern fastsettes. Sikring av vassdrag, naturområder, matjord, aktivitets- 
                            parker, kulturmiljøer, villalandskap etc. settes her på dagsorden.  
                            De mange pågående utbyggingsprosjekter, der også kommunen er en aktiv 
                            aktør, samt koordineringen av de ulike detaljreguleringsprosesser, og 
                            kommunedelplanarbeidet, krever et helhetlig administrativ og politisk styring. 
                            Asker sentrum og det sentrale Asker er nødvendig å organisere som et større 
                            kommunalt stedsutviklingsprosjekt., i første omgang basert på arbeidet med 
                            kommunedelplanen. 

 

 

 



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Asker sentrum lokalområde 

Vettre-Blakstad 

 
Vettre 
Blakstad 

Detaljplan: 
Vettre hotell (Vettre hotell) 
Blakstad sykehus (Vestre Viken) 

 
Privat 
Privat 

 
 

 
2022-2023 
2022-2023 

Konklusjon:       Dette er i all hovedsak innsendte prosjekter der kommunens ansvar vil være 
                            begrenset. Prosjektene vil kunne utvikles uavhengig av hverandre, og behovet 
                            for en kommunal koordinering er begrenset.  
                            Vettre-Blakstad kan styres innenfor rammen av kommunens ordinære plan- og 
                            styringssystem. Det anses ikke hensiktsmessig å organisere Vettre-Blakstad som 
                            et kommunalt stedsutviklingsprosjekt. 

 

 

Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Dikemark lokalområde 

 
Dikemark 

Områdeplan/detaljplan  
Dikemark sentrum (Ny kjøper) 

1. Tomtekjøp/salg 
2. Mulighetsstudie 
3. Planprogram 
4. Regulering 

Dikemark sykehusområde (OUS +) 
1. Mulighetsstudie 

 
2. Planprogram 
3. Regulering 

 
 

Asker 
Privat 
Privat 
Privat 

 
Asker/Oslo 

/Staten 
Privat 
Privat 

 
 

? 
 
 
 
 
1,0 mill.kr 
 

 
 
2021 
2022 
2022-2023 
2023-2024 
 
2024-2025 

 
? 
? 

Konklusjon:       Staten, Oslo og Asker kommune legger premisser for utviklingen av Dikemark. 
                           En samlet utvikling av sentrumsområdet, der det tilrettelegges for sentrums- 
                           funksjoner, næring og boliger, med et særlig fokus på kulturnæringer, galleri etc. 
                           vil være vesentlig for den videre utviklingen av Dikemark som lokalsamfunn og  
                           en særpreget regional destinasjon.  
                           Dikemark forutsettes utviklet i regi av private utviklere, basert på tydelige 
                           offentlige/kommunale føringer, fastsatt gjennom kommunens ordinære plan- og 
                           styringssystem. Dikemark anses ikke hensiktsmessig å organisere som et 
                           kommunalt stedsutviklingsprosjekt. 

 

 

 

 

 

 



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Heggedal lokalområde 

Heggedal Detaljplan: 
Hjørnetomta (Tandberg E.) 
Underlandsveien (Thon Gruppen) 
Fabrikktomta (Tandberg E.) 
Heggedal torg 
Sykehjem  

 
Privat 
Privat 
Privat 

Asker/privat 
Asker 

 
 
 
 

 
? 

 
2020-2021 
2021-2022 
2022-2023 
2021-2022 
2025-2026 

Konklusjon:      Asker kommune la premissene for utviklingen av Heggedal sentrum gjennom en 
                           samlet reguleringsplan i 2010. Deretter har både stat, fylkeskommune og Asker 
                           kommune investert langt over en milliard kroner i teknisk/sosial infrastruktur. 
                           Nå bygges Heggedal ut i privat regi.                              
                           Heggedal er kommet langt i gjennomføringsprosess, og det er ikke behov for  
                           her å organisere et kommunalt stedsutviklingsprosjekt. 

 

 

Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Vollen lokalområde 

    
Bjerkås 
Vollen 

Mulighetsstudier: 
Bjerkåsholmen (Veas) 
Hurtigbåtutredning1) 
Detaljplan: 
Øvre Elnes (ABBL) 

 
Privat 

Asker/Ruter 
 

Privat 

 
 
Jfr. Sl.stad 

 
? 

2021 
 
2021-2022 

Konklusjon:        Asker kommune la premissene for utviklingen av Vollen i 1990-årene.  
                             Teknisk og sosial infrastruktur er i all hovedsak etablert, og private utbyggere 
                             har gjennomført en rekke utbyggingsprosjekter. Fortsatt gjenstår enkelte 
                             prosjekter, bl.a. en ny hurtigbåtterminal, men Vollen anses på mange måter 
                             som ferdig utviklet, og det anses ikke hensiktsmessig å organisere et 
                             kommunalt stedsutviklingsprosjekt i Vollen.          

 

 

  



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Slemmestad lokalområde 

 
Slemmestad 
 

Detaljplan: 
Tåjeodden 
Slemmestadveien  
Hurigbåtutredning1) 
Norcemkaia (Slemmestad Brygge) 
Fabrikktomta (Slemmestad brygge) 

 
Privat 
Privat 

Asker/Ruter 
Privat 
Privat 

 

 
 
 
0,7 mill.kr 

 
2021-2022 
2021-2022 
2021 
2024-2025 
2028-2029 

Konklusjon:       Røyken kommune har lagt premissene for utviklingen av Slemmestad gjennom 
                            kommunedelplanen fra 2011, og områdereguleringsplanen fra 2017. I tillegg er 
                            det inngått en utbyggingsavtale mellom kommunen og utbygger som sikrer 
                            gjennomføring av Vaterlandsområdet. Asker kommune har påtatt seg prosjekt- 
                            lederansvaret for den tekniske infrastrukturen i størrelsesorden 0,5 mrd. kroner,  
                           og er tungt involvert i en kompleks stedsutvikling. 
                           Det gjenstår samtidig fortsatt flere store byggetrinn som skal detaljreguleres.  
                           Slemmestadutviklingen er omfattende, den er langvarig og den er kompleks. 
                           Samtidig er kommunen tungt involvert, også økonomisk og juridisk. 
                           Slemmestad vil derfor være hensiktsmessig å organisere som et større 
                           kommunalt stedsutviklingsprosjekt. 

 

 

Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Røyken lokalområde 

 
Røyken 
 
 
 
 
 
Hyggen 

Områdeplan: 
Røyken sentrum 
Detaljregulering: 
Div. mindre detaljreguleringer 
Stasjonsområdet mm 

1. Arkitektkonkurranse 
2. Regulering 

Mulig mindre sentrumsplan 

 
Asker 

 
Privat 

 
Asker 
Asker 
Privat 

 
- 

 
 
 
1,5 mill.kr 
0,5 mill.kr 

 
2021 
 
2022+ 
 
2025+ 
2027+ 

? 

Konklusjon:    Det er igangsatt arbeidet med en områdereguleringsplan for Røyken  
                         sentrum. Denne fullføres. I kjølvannet av områdereguleringsplanen vil det 
                         komme enkelte detaljreguleringsplaner for delområder. 
                         Røyken sentrum har enkelte store utfordringer i forhold til stedsutvikling og det er 
                         nødvendig å gjøre en grundig mulighetsstudie i kjerneområdet langs Spikkestad- 
                         veien. Det bør skje gjennom en arkitektkonkurranse.   
                         Dette vil av ressursmessige årsaker ligge noe ut i tid, og det anses ikke 
                         hensiktsmessig å organisere Røyken som et større kommunalt steds- 
                         utviklingsprosjekt nå.     

 

 

 

 



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Spikkestad lokalområde 

Spikkestad KDP 
Planprogram E134 
Kommunedelplan E134 
Detaljplan: 
E134 (Statens Vegvesen) 
Sentrumsplan (div. utbyggere) 

1. Mulighetsstudie 
(«masterplan») 

2. Regulering 

 
Staten 
Staten 

 
Staten 

 
Privat 

 
Privat 

  
2020 
2021-2022 
 
2024-2025 
 
2022 
 
2024-2025 

Konklusjon:       Røyken kommune la premissene for utvikling av Spikkestad gjennom  
                            områdeplanen fra 2015. Planen vil bli fulgt opp av detaljreguleringsplaner for  
                            den enkelte eiendom. Avløpssituasjonen tilsier at det ikke vil være aktuelt å  
                            igangsette videre utbygging før 2026-27.  
                            Det anses imidlertid nødvendig å planlegge gater, fortausarealer og uterom på  
                            tvers av eiendomsstrukturen. Utbyggerne er derfor oppfordret til å utarbeide en  
                            «masterplan» for Spikkestad sentrum som kan legges til grunn for detalj- 
                            reguleringsplaner og utbyggingsavtaler. 
                           Det anses foreløpig ikke hensiktsmessig å organisere et kommunalt 
                           stedsutviklingsprosjekt i Spikkestad. 

 

 

Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Sætre lokalområde 

 
Storsand 
Sætre 
 
 
 
 
 
 
 
Åros  

Områdeplan: 
Slottet (Storsand Utvikling) 
Sætre sentrum 

1. Mulighetsstudie 
2. Regulering 

Detaljplan: 
Engene (Orica/Chemring) 

1.   Sikkerhetsanalyse1) 
       2.   Fredning, analyse1) 
       3.   Regulering 
Store Åros (grunneier) 

 
Privat 

 
Asker 
Asker 

 
 

Asker 
Asker 
Privat 
Privat 

 
 
 
1,0 mill.kr 
0,5 mill.kr 
 
 
0,5 mill.kr 
0,5 mill.kr 
 
 

 
2020-2021 
 
2021-2022 
2022-2023 
 
 
2020-2021 
2020-2021 
2021-2022 

? 

Konklusjon:       Sætre sentrum er i utvikling. Sikkerhetssonen rundt sprengstoffindustrien på  
                            Engene er en utfordring, både for boligutbygging og for skoleutvidelser.  Ny  
                            skolelokalisering avklares i kommuneplanens arealdel. Samtidig må framtidig  
                            knutepunkt, med bussterminal, hurtigbåtkai og pendlerparkering avklares  
                            gjennom en mulighetsstudie og påfølgende regulering. 
                            Kommunen vil være sterkt involvert i de ulike utfordringene, og i dialogen med  
                            både myndigheter og utbyggere. Det vil derfor være hensiktsmessig å organisere 
                            Sætre som et større kommunalt stedsutviklingsprosjekt.  

 

 



Område Planbehov 
(større planer) 

Ressursbehov Tidsramme 

Ansvar Budsjett 

Tofte lokalområde 

Tofte 
 
 
 
 
 
Holmsbu 
 
Tofte 
 
Holmsbu 
 
 
Filtvet 

Områdeplan: 
Tofte sentrum nord/Tofte industri 

1. Mulighetsstudie1) 
2. Kulturminneregistrering1) 
3. Sjøbunnregistrering1) 
4. Regulering1) 

Rødtangen 
Detaljregulering: 
Sentrum nord 
Småbåthavn 
Jørnsåsen 
Annet: 
Ny bruk av Holmsbu spa og hotell 
Salg av Filtvet helsehus 

 
 

Asker/privat 
Asker/privat 
Asker/privat 
Asker/privat 

Asker 
 

Privat 
Privat 
Privat 

 
Privat 
Asker 

 
 
0,5 mill.kr 

? 
0,5 mill.kr 
0,3 mill.kr 

- 
 
 

? 
 
 
 
? 

 
 
2020-2021 
2020 
2021 
2021 
2021 
 

? 
? 

2021-2022 
 
2021-2022 
2021-2022 

Konklusjon:       Statkraft og Asker kommune har igangsatt arbeidet med en områderegulerings- 
                            plan for Tofte sentrum nord/Tofte industriområde. Industridelen detaljreguleres 
                            slik at man kan gå rett på byggesaksbehandling. Resten tilrettelegges for  
                            sentrumsutvikling/næringsutvikling i privat regi, men da utbyggingsinteressene  
                            her foreløpig ikke er avklart, forutsetter videre utvikling at det utarbeides  
                            detaljreguleringsplaner for de ulike prosjekter/delområder.  
                            Med unntak av Hurum helsehus og ny brannstasjon, vil kommunen i overskuelig 
                            framtid ikke igangsette større egenprosjekter på Tofte. Det anses derfor ikke  
                            hensiktsmessig å organisere Tofte som et større kommunalt stedsutviklings- 
                            prosjekt nå.     

 

 

 

3.4 Aktuelle stedsutviklingsprosjekter i perioden 2021-2024 

Det er i foreliggende notat omtalt i overkant av 25 sentre/tettsteder/områder som inngår i ulike 
porteføljer av stedsutviklingsprosjekter. I noen områder er det lite aktivitet, enkelte tettsteder må 
avvente vesentlige infrastrukturelle avklaringer/løsninger, mens andre er midt oppe i omfattende 
plan- og utbyggingsprosesser. Dette gjelder f.eks. Slependen-Billingstad, Asker sentrum, Høn-Landås, 
Risenga, Heggedal, Slemmestad, Sætre og Tofte. Flere av disse er planmessig avklart, og langt inne i 
utbyggingsfasen. Utbygging av tettstedene vil i all hovedsak skje i privat regi. Her kan den videre 
stedsutviklingen normalt håndteres gjennom det ordinære kommunale plan- og styringssystemet, i 
den ordinære politiske styringsstrukturen. 

Enkelte tettsteder står nå midt i omfattende nye planprosesser, eller omfattende bygge- og 
anleggsaktivitet, der kommunen selv er en aktiv part. Dette gjelder i første rekke Asker sentrum, 
Slemmestad og Sætre. Dette er blant kommunens største tettsteder, der det skjer mange parallelle 
prosesser med komplekse innbyrdes avhengigheter, store investeringer og økonomisk risiko, også for 
kommunen, og med betydelige samfunnsmessige konsekvenser. Styringen av stedsutviklingen i Asker 
sentrum, i Slemmestad og i Sætre foreslås derfor organisert som politisk styrte kommunale 
stedsutviklingsprosjekter i perioden 2021-2024. 

En enkel matrise over de største prosjektene er vist under: 

 



 

 

 Sætre  



Kap. 4 Organisering og ressursbehov 

4.1 Organisering. 

Stedsutvikling omfatter et mangfold av politiske temaer, ulike administrative fagområder og ulike 
tjenesteområder. Normalt håndteres stedsutviklingen i det ordinære plan- og styringssystemet, 
innenfor kommunens etablerte politiske og administrative organisering.  
 
Spesielt Asker sentrum, men også Sætre, står foran store planfaglige utfordringer. Konsept- og 
planleggingsfasene vil normalt være forankret i tjenesteområde samfunnsutvikling, under 
formannskapet og utvalg for plan og byggesak. Stedsutviklingsprosjekter med hovedoppgave å 
utarbeide planer for tettstedet, slik som Asker sentrum og Sætre, bør derfor ha en prosjektledelse 
forankret i tjenesteområde samfunnsutvikling. 
I gjennomføringsfasen vil kommunens egne prosjekter være forankret i tjenesteområde 
samfunnstjenester, og utvalg for samfunnstjenester. Stedsutviklingsprosjektet Slemmestad er nå 
inne i en kombinasjon av prosjektering/gjennomføring og planlegging. Gjennom utbyggingsavtale har 
kommune selv påtatt seg prosjektlederansvaret for gjennomføring av de store infrastruktur-
prosjektene. Det vil i denne fasen være hensiktsmessig å legge prosjektledelsen til tjenesteområde 
samfunnstjenester. 

Historisk har kommunene tidvis etablert egne politiske ad hoc-utvalg med medlemmer fra 
kommunestyret som har fulgt spesielle temaer, oppgaver og politikkområder, ikke minst knyttet til 
stedsutvikling. I henhold til delegasjonsreglementet kan kommunestyret nedsette særskilte 
lokalsamfunnsutvalg og oppgaveutvalg.  Disse er ikke å anse som politiske utvalg etter kommune-
loven, men som en metode for medvirkning. Lokalsamfunnsutvalgene nedsettes for et konkret 
lokalsamfunn/tettsted. Oppgaveutvalgene nedsettes i tilknytning til en konkret, tidsavgrenset 
oppgave. Deltagerne som kan komme fra ulike nærmiljø, og med balanse i alder, kjønn, etnisitet, 
funksjonsevne og interesser, kan inviteres til å delta i oppgaver knyttet til samfunnsutvikling og 
sammensatte utfordringer.                             
Det kan være aktuelt å etablere oppgaveutvalg i tilknytning til stedsutviklingsprosjekter, både i Asker 
sentrum, Slemmestad og Sætre. Det er etablert lokalsamfunnsutvalg/LSU i Slemmestad. Det er 
naturlig å inviterer dette inn i stedsutviklingsprosjekt Slemmestad.  

Stedsutvikling berører svært mange. God stedsutvikling forutsetter god dialog med innbyggere, 
naboer, næringsliv og frivillighet. Ildsjeler og nøkkelpersoner er viktige ressurser i alle nabolag. 
Vellene er ofte en sentral instans mange steder. Innbyggertorg, oppgaveutvalg og 
lokalsamfunnsutvalg blir viktige arenaer for dialog der slike er etablert. Organiseringen av 
stedsutviklingsprosjekter, medvirkning og samskaping i de ulike tettstedene, må tilpasses de stedlige 
forhold. Tjenesteområde medborgerskap får en sentral rolle i å tilrettelegge for god medvirkning.  

     
   Modell for prosjektorganisering av stedsutviklingsprosjektene 



4.2 Kompetanse og ressurser 

Det legges til grunn at Asker kommune har god fagkompetanse og tilstrekkelige personalressurser, 
når alle stillinger er besatt, til å kunne følge opp de ulike stedsutviklingsoppgavene innen alle 
fagområder. Prosjektledere til de foreslåtte stedsutviklingsprosjektene hentes fra egen organisasjon. 
Slik framdriften er definert for de ulike plan- og utredningsoppgaver i tabell i kap. 3.2, ligger det 
særlig omfattende ressursbehov i 2021 og 2022. Dette skyldes delvis et overheng av oppgaver som 
følger fra de gamle kommunene, delvis at man har best oversikt over planoppgaver som er nært 
forestående. 
 

4.3 Økonomi 

Plan- og utviklingsprosesser er kostnadskrevende, både i form av kommunens egeninnsats, og i form 
av innkjøpte tjenester. Innkjøp av tjenester er knyttet til behov for særlig kompetanse, særskilte 
tjenester, mangfold av idéer eller behov for ekstern vurdering. Bruken av arbeidsverksteder, 
mulighetsstudier og arkitektkonkurranser innebærer kostnader, men slike prosesser anses også helt 
nødvendige, både for å sikre idémangfold og for å sikre god kommunikasjon og dialog med 
lokalsamfunnene. 
Tabellen under viser foreløpig estimerte planleggingskostnader knyttet til planleggingsprosesser i 
perioden 2021-2024. Kostnader knyttet til prosjektering og gjennomføring (investeringskostnader) er 
ikke medtatt. 
 

År Planleggingsoppgave Budsjett 

2021 KDP sentrale Asker; Stedsutvikling og mobilitet, utredning 1500.000 kr 

Trekanten; Kulturhus/strøksgate, utredning ? 

Trekanten; Kommunegård, utredning ? 

Mulighetsstudie Vestre Føyka  500.000 kr 

Mulighetsstudie Drengsrud 500.000 kr 

Høn; tomtesalg (forventet inntekt 600 mill.kr) ? 

Dikemark sentrum; tomtekjøp/salg (kjøpspris/salgspris 30 mill.kr)  ? 

Vollen og Slemmestad; Hurtigbåtutredning 700.000 kr 

Sætre sentrum; mulighetsstudie 1000.000 kr 

Tofte mulighetsstudie 500.000 kr 

Tofte registreringer (kulturminner/biologi) 500.000 kr 

Tofte regulering 300.000 kr 

Sum 2021 5000.000 kr 

2022 KDP sentrale Asker; mulighetsstudie Borgen 800.000 kr 

Vestre Føyka; arkitektkonkurranse  1500.000 kr 

Høn nærsenter; konseptstudie 500.000 kr 

Sætre sentrum; reguleringsplan 500.000 kr 

Filtvet; salg Helsehuset ? 

Sum 2022 3300.000 kr 

2023 Vestre Føyka; reguleringsplan 300.000 kr 

Høn nærsenter; arkitektkonkurranse 2000.000 kr 

Sum 2023 2300.000 kr 

2024 Høn nærsenter, reguleringsplan 500.000 kr 

Dikemark sykehusområde; mulighetsstudie 1000.000 kr 

Sum 2024 1500.000 kr 

For 2021 er enkelte prosjektkostnader utbetalt allerede, slik at budsjettkostnadene kan reduseres. 
For 2022 og 2023 er kostnadene knyttet til Vestre Føyka avhengige av om kommunestyret beslutter å 
gå videre med denne planleggingsprosessen. Det må settes av i økonomiplanen 3,5 mill.kr per år 
(driftsmidler) til planlegging og utredning i perioden for å følge opp de mange planoppgavene.  



Kap. 5.0    Oppsummering 

Det etableres for perioden 2021-2024 tre stedsutviklingsprosjekter i Asker, for henholdsvis Asker 
sentrum, Slemmestad og Sætre. 

Stedsutviklingsprosjekt Asker sentrum har som primæroppgave å utarbeide kommunedelplan for det 
sentrale Asker, samt koordinere dette arbeidet med pågående plan- og utbyggingsprosesser i 
området. 
Stedsutviklingsprosjektet Asker sentrum legges til tjenesteområde samfunnsutvikling, og rapporter til 
formannskap og kommunedirektør. Det etableres et eget oppgaveutvalg som følger prosjektet, og 
sikrer en god forankring i nærmiljøet. 
 
Stedsutviklingsprosjekt Slemmestad har som primæroppgave å styre gjennomføringen av de store 
infrastrukturarbeidene som nå igangsettes med bakgrunn i utbyggingsavtalen med Slemmestad 
brygge, samt koordinere dette arbeidet med øvrige plan- og utbyggingsprosesser som pågår i 
området.  
Stedsutviklingsprosjektet Slemmestad legges til tjenesteområde samfunnstjenester, og rapporter til 
formannskap og kommunedirektør. Lokalsamfunnsutvalg Slemmestad sikrer en god forankring av 
prosjektet i nærmiljøet. 
 
Stedsutviklingsprosjekt Sætre har som primæroppgave å utarbeide en områdeplan for Sætre 
sentrum, samt koordinere dette arbeidet med pågående plan- og utbyggingsprosesser i Sætre 
forøvrig. 
Stedsutviklingsprosjektet Sætre legges til tjenesteområde samfunnsutvikling, og rapporter til 
formannskap og kommunedirektør. Det etableres et eget oppgaveutvalg som følger prosjektet, og 
sikrer en god forankring i nærmiljøet. 

Det settes av i kommunens økonomiplan 3,5 mill. kr årlig i perioden 2021-2024 til plan- og 
utredningsmidler. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Tofte i 2040? 

 


